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DA UNIVERZA NE BO LE UTOPIJA
DR. BORIS DULAR

Visoko šolstvo v Novem me
stu ima že desetletno tradici
jo, ki živi v dislociranih oddel
kih na različnih področjih. Ven
dar tega nismo nikoli razume
li tako kot v našem bližnjem 
sosedstvu, da to že skoraj po
meni isto, kot imeti lastno uni
verzo.

Razvoj višjega in visokega 
šolstva, predvsem po osamosvo
jitvi Slovenije, dobiva nove raz
sežnosti. Izrazito seje vsebinsko 
spremenilo področje višjega šols
tva, kije postalo nadgradnja sred
njega šolstva. Prav Novo mesto 
je z oblikovanjem številnih viš
ješolskih programov postalo 
eno največjih višješolskih sre
dišč v državi.

V zadnjem letih smo priča 
zelo močnim prizadevanjem za 
decentralizacijo visokega šols
tva. Pri tem ni dovolj le želja in 
ambicija za nova visokošolska 
središča, temveč je za njihov 
razvoj potrebno širše družbeno 
soglasje. Čeprav so dileme o 
tem, ali res v Sloveniji potrebuje
mo več univerz, zelo živahne, re
gionalna središča močno delu
jejo v smeri decentralizacije vi
sokega šolstva in oblikujejo 
zametke univerzitetnih kampu
sov.

V novomeški občini je bilo 
in je še danes aktivnih več de
javnikov, ki so se zavedali po
tencialih možnosti kakovostne
ga razvoja visokega šolstva. 
Mestna občina je sledila temu in 
Podprla ustanovitev prve viso- 
kostrokovne šole kakor tudi ob
likovanje Visokošolskega središ
ča, kot jedra za oblikovanje no
vih visokostrokovnih in fakultet
nih programov, ki bodo z razvo

jem prerasli v univerzitetni kam
pus. Kljub temu pa je v njenem 
praktičnem delovanju manjkalo 
poenotenja vseh dejavnikov, ka
kor tudi lobiranja za oblikovanje 
novih visokošolskih programov 
in pogojev za njihovo uresniči
tev v Novem mestu in regiji.

Odločitev mestne občine, da 
prostor v Drgančevju nameni za 
novo univerzitetno središče, ter 
že izveden razpis za njegovo ure
ditev pa prav kliče k odločnej
šim vsebinskim in organiza
cijskim aktivnostim za udejanja
nje ideje univerzitetnega kampu
sa.

Trenutno stanje na področju 
razvoja visokega šolstva je v no
vomeški občini še vedno preveč 
razpršena med Akademsko po
budo, Visokošolskim središčem, 
županovim Svetom za ustanovi
tev univerze ter Visoko šolo za 
upravljanje in poslovanje. Skraj
ni čas je, da mestna občina po
veže vse te dejavnike. Ob stran 
je potrebno potisniti sebične 
osebne interese,, težnje po mo
nopolu in moči ter poudarjanje 
preteklih zaslug. Za bodočnost 
mestne občine in mesta kot re
gionalnega središča gre oziroma 
za njeno mesto v slovenskem vi
sokošolskem prostoru, potem ko 
bo proces decentralizacije za
ključen. To bodočnost zelo lah
ko zapravimo za zmerom. Kdo 
si lahko vzame to pravico?

Menim, daje svet Visokošol
skega središča lahko kakovosten 
nosilec premikov, s tem da gaje 
potrebno kadrovsko okrepiti s 
strokovnjaki, ki imajo znanje in 
sposobnosti ter tudi osebno že
ljo in energijo odločilno prispe
vati k dejanski uresničitvi viso
košolskega razvoja v novomeški 
občini.

Svet visokošolskega središ
ča bi za tako delovanje moral ob
likovati dve odbora:

• Programski odbor, ki se bo 
ukvarjal s strokovnimi vprašanji 
razvoja visokega šolstva in pri
pravo programov ter načrtom 
šolanja in pridobivanja predava
teljskega kadra,

■ Odbor za finance in infra
strukturo, ki bo moral skrbeti za 
financiranje visokošolskega sre
dišča ter oblikovati strategijo iz
gradnje visokošolske infrastruk
ture v Drgančevju.

Visokošolsko središče mora 
kot ustanova delovati s profe
sionalnim timom, v katerem bo 
vsaj 5 do 7 sposobnih in ambi
cioznih visokostrokovno izobra
ženih sodelavcev, ki bodo ope
rativno vodili vsa ključna pro
gramska, organizacijska in fi
nančna dela pri oblikovanja uni
verzitetnega kampusa. Za pro
gramsko delovanje Visoko
šolskega središča bi bila potreb
na letna sredstva v višini 75 mio 
SIT, ki bi jih morala zagotoviti 
Mestna občina Novo mesto in 
gospodarske družbe, ki so usta
noviteljice Visokošolskega sre
dišča. Ob tem pa bi bilo potreb
no še razširiti krog ustanovite
ljev Visokošolskega središča.

Dosednja priprava študijskih 
programov znotraj visokošolske
ga središča kaže, da je z vztraj
nim strokovnim delom mogoče 
oblikovati programe, ki bodo 
lahko kakovostna jedra nasta
jajočega univerzitetnega kampu
sa. Storjenih je tudi že več vse
binskih korakov pri oblikovanju 
programskega nabora možnih 
študijskih smeri v okviru visoke
ga šolstva v Novem mestu. Po
trebno je zaokrožiti ta nabor in

se s hitrim strokovnim delom po
truditi za njihovo verifikacijo 
(strojništvo, informatika..). 
Jasno je torej potrebno oprede
liti programski razvoj, ki pa bo 
moral biti tudi celovito finančno 
ovrednoten.

Mestna občina mora z gos
podarstvom oblikovati trden do
govor o razvoju visokega šolstva 
in njegove pomoči pri tem. Vods
tvo občine mora biti nosilec teh 
aktivnosti in z več truda privabiti 
gospodarske družbe k aktivnemu 
sodelovanju, in sicer tako finanč
nem kakor tudi kadrovskem. To 
še posebej velja v prvi fazi nasta
janja in izvajanja programov, ko 
se bo postopno oblikovalo pro
fesionalna jedro predavateljske
ga kadra bodočih visokošolskih 
organizacij. Dogovorjen pro
gramski in infrastrukturni razvoj 
je potrebno pregledno predsta
viti javnosti, da ta ne bo imela 
občutka, da gre le za prizadeva
nja peščice utopistov in zanese
njakov, ampak za pomemben 
razvojni projekt tega okolja.

Če v Novem mestu ne bomo 
na tem področju odločnejši, bo
mo ostali brez univerzitetnega 
kampusa in le s posameznimi 
obrobnimi visokimi šolami. Bo
do pa univerzitetni kampus za
to imel v tistih sredinah, ki bodo 
znale združiti sile in pridobiti us
trezno podporo, čeprav imajo 
bistveno manj gospodarskih in 
kadrovskih virov kot v Novem 
mestu. Županu Novega mesta 
mora biti to eden ključnih izzi
vov in javnost ga bo pri tem oce
njevala le po njegovih uspešnih 
konkretnih dejanjih.
•

Društvo Novo mesto je pri
redilo dne 27. oktobra 2005 v 
Narodnem domu pogovorni ve
čer na temo Visokošolsko sre
dišče Novo mesto. Rdeča nit de
bate in soglasen sklep tega ve
čera je bil, da je konec govorje
nja o tem, ali univerza v Novem 
mestu bo ali ne bo, ker smo to 
fazo že presegli s tem, ko smo 
pravno zagotovili prostor za vi
sokošolski kampus in je občina 
tudi že pristopila k urbanistični 
obdelavi tega prostora. Tako je 
sedaj pred nami le še vprašanje, 
kdaj bo univerza. Če lahko sle
dimo enotnim stališčem tega po
govornega večera, je treba usta
noviti javno pravno osebo, ki bo 
gospodarila z zemljiščem in za
čela z njim upravljati, pripravila 
programe visokošolskega študi
ja, animirala uveljavljene stro
kovnjake iz naše regije, ki so ab- 
solvirali študije na obstoječih 
univerzah v domovini in tujini 
ter motivirala sedanjo generaci
jo študentov in mladih strokov
njakov, da bodo svoje znanje po
sredovali ljudem naše Dolenj
ske in Bele Krajine. Za vodenje 
ustanove, ki se bo ukvarjala z 
udejanjanjem programov, je tre
ba pridobiti mlade in ambicioz
ne ljudi, ki bodo kar najbolj od
prti tako do občin in gospodar
skih družb v našem prostoru. 
Brez angažiranja organov lokal
ne samouprave in vodstev gos
podarskih družb namreč progra
ma prav gotovo ne bo mogoče 
izpeljati. Dela ne bo mogoče 
opravljati amatersko, cilji delo
vanja te ustanove pa morajo biti 
izključno v interesu ljudi, ki živi
jo na tem prostoru, in njihovih 
dejavnosti na katerem koli po
dročju.

V središču dogajanja bo mo
ral biti tudi župan Mestne obči
ne Novo mesto, saj gre končno 
za ustanavljanje visokega šols
tva v tem mestu, ki se že sedaj 
proglaša za regionalno središče 
in ima kot tako vsekakor največji 
interes za razvoj visokega šols
tva. Samo z vsestranskim anga
žiranjem vseh dejavnikov na na
šem območju bo mogoče uresni
čiti načrte, ki so bili že narejeni.

Ta številka glasila Izziv, 
pripravili smo jo skupaj z Mestno 
občino Novo mesto, naj pome
ni kamenček v mozaiku nastaja
joče organizacije in njenega de
lovanja.
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ŠEST TEZ O RAZVOJU VISOKEGA 
ŠOLSTVA V NOVEM MESTU
DR. BORUT R0HČEVIĆ

Razvoj visokega šolstva v No
vem mestu caplja daleč za 
možnostmi, ki jih ponujata 
geografski položaj in gospo
darska moč tega prostora. V 
razmislek ponujam pet kritič
nih tez o razvoju visokošolske
ga prostora v Novem mestu. 
Kritika ni zlonamerna, ampak 
poskuša biti izrazito konstruk
tivna in pozoren bralec bo lah
ko hitro izluščil predloge za hi
trejši, predvsem pa bolj stra
teški pristop.

Prva teza pravi, da smo v 
Novem mestu še zelo daleč od 
kakega resnega visokega šols
tva, da o univerzi niti ne govori
mo. Ciničen opazovalec bi lah
ko pripomnil, da nismo temu ci
lju skoraj nič bližje, kot smo bili 
pred desetimi leti. Zagotovitev 
zemljišč za bodoči kampus v Dr- 
gančevju je bil zagotovo po
memben akt, vendar pa sam po 
ebi ne pomeni še ničesar. Gre 

za nujni, ne pa tudi zadostni po
goj. Nenazadnje bo potrebno 
zagotoviti še zelo velika sreds
tva za pripravo projektne doku
mentacije, predvsem pa za grad
njo. Pa tudi ko (če) nam bo us
pelo zagotoviti to temeljno fi
zično infrastrukturo, bomo zelo 
daleč od izpolnitve zelo zahtev
nih pogojev. Zakon o visokem 
šolstvu je zelo jasen: za ustano
vitev univerze morajo biti izpol
njeni pogoji za izvajanje študij
skih programov vseh treh sto
penj. Če poenostavimo, v No
vem mestu ne bomo mogli biti 
zadovoljni le z dodiplomskim 
študijem, ampak bo potrebno iz
vajati tudi podiplomski študij. In 
nenazadnje bo potrebno izve
sti tudi doktorski študij, o tem 
pa v Novem mestu, z eno izje
mo, nihče niti pobožno ne raz
mišlja. Da razvoj podiplomske
ga študija ni enostaven, doka
zuje primer edine novomeške vi
sokošolske ustanove, kjer kljub 
skoraj osemletnem obstoju ni
so uspeli zagotoviti pogojev za 
izvajanje podiplomskega študi
ja, o doktorskem pa še sploh ne 
razmišljajo. Da pa je to možno 
doseči, priča cela vrsta prime
rov, na primer novogoriška Po
litehnika in še cela vrsta mladih 
visokošolskih ustanov na Pri
morskem. In nenazadnje tudi 
novoustanovljena Fakulteta za 
logistiko, ki deluje v Krškem. V 
Novem mestu nam to zaenkrat 
ne gre prav dobro od rok.

Druga teza pravi, da trditve 
o kadrovskih omejitvah pri raz
voju novih visokošolskih usta
nov oz. univerz ne držijo. To
vrstne izjave imajo lahko dva 
različna motiva. Običajno se po
javljajo kot argument že obsto
ječih univerz za zaviranje raz
voja novih študijskih središč, pri 
čemer prednjačijo predstavniki

Univerze v Ljubljani. Po drugi stra
ni pa to kot izgovor izkoriščajo 
tudi obstoječe nekakovostne vi
sokošolske ustanove, ki ne mo
rejo ali ne znajo zagotoviti stimu
lativnega delovnega okolja, da bi 
privabile habilitirane visokošol
ske učitelje ali pa jih zadržale v 
svojem okolju. Zaenkrat je v Slo
veniji ta segment človeških virov 
izrazito slabo izkoriščen. Števil
ni doktorji znanosti in celo habi
litirani visokošolski učitelji se na
hajajo izven visokošolskih in ra
ziskovalnih ustanov oz. so zapo
sleni v javni upravi, v gospodars
tvu, ali pa se preživljajo le s pri
ložnostnim raziskovalnim in pe
dagoškim delom. Potrebno je 
omeniti tudi dejstvo, daje del pe
dagoških delavcev v obstoječih 
visokošolskih ustanovah in razi
skovalnih inštitutih nezadovo
ljen s svojim statusom. Zanimivo 
je, da gre predvsem za mlajše in 
bolj ambiciozne kadre, ki jih ob
stoječi (hierarhični) odnosi v teh 
ustanovah utesnjujejo in ovirajo 
pri izpolnitvi profesionalnih am
bicij. Nenazadnje pa imamo na 
številnih obstoječih fakultetah 
docente, ki delajo kot asistenti 
in čakajo na priložnost, ki ne bo 
nikoli prišla ali pa morda čez 20 
let, ko bo šel njihov predstojnik v 
pokoj.

Ali lahko te okoliščine obrne
mo sebi v prid? Seveda, a le v pri
meru, če bomo ponudili kako
vostne pogoje za življenje in de
lo, ki bodo pritegnili te potencia
le. Namesto tarnanja o begu 
možganov je potrebno zastaviti 
odločno strategijo »kraje« mož
ganov. To je sestavni del razvoj
nih strategij vseh razvojno naj
bolj uspešnih okolij. V Novem 
mestu nam to zaenkrat ne gre 
prav dobro od rok.

Tretja teza pravi, da se pre
malo poudarja pomen vključeva

nja gospodarstva v razvoj viso
kega šolstva oz. da se to počne 
na pomanjkljiv način. V Novem 
mestu nekateri kot ključni dokaz 
podpore gospodarstva navajajo 
sedanje pasivno soustanoviteljs
tvo podjetij v zasebnem zavodu 
Visokošolsko središče Novo me
sto. Tovrsten simbolični prispe
vek podjetij je zagotovo pohva
len, vendar pa je izrazito neza
dosten. Kar je razumljivo, saj se 
podjetja zagotovo nimajo časa 
ukvarjati z zagotavljanjem javne
ga interesa, ampak se vsakod
nevno ukvarjajo z bojem za ob
stanek na trgu. Žogica je že vr
sto let na strani tistih, ki se uk
varjajo z razvojem visokega šols
tva: gospodarstvu je potrebno 
ponuditi perspektivno razvojno 
vizijo, ki jo bodo kot družbeno 
odgovorna podjetja podprla. In 
to ne le v primeru, ko gre za štu
dijske vsebine, ki so blizu njiho
vi dejavnosti, ampak tudi za vse 
ostale, ki podpirajo hitrejši raz
voj regije in dvig kvalitete življe
nja. Do sedaj nisem zaznal, da 
bi podjetjem kdo resno ponudil 
tak perspektiven program. V 
Novem mestu nam to zaenkrat 
ne gre prav dobro od rok.

Četrta teza pravi, da akterji, 
ki se v Novem mestu ukvarjajo z 
razvojem visokega šolstva, pre
tirano poudarjajo lokalno in re
gionalno dimenzijo razvoja vi
sokega šolstva. Zakaj imajo ta
ko ozke okvirje in zakaj tako 
vztrajno zanemarjajo ostale di
menzije, mi ni znano. Vendar pa 
je potrebno v vsaki resni strate
giji razvoja visokega šolstva upo
števati tudi nacionalno, pred
vsem pa mednarodno dimenzi
jo visokošolskih ustanov. V na
cionalnem okviru je potrebno 
poudariti razvoj tistih področij 
in subdisciplin, ki jih obstoječe
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visokošolske ustanove ne pokri
vajo v zadovoljivi meri. To po
meni, da je smiselno oblikovati 
predvsem ustanove in študijske 
programe , ki bodo zaokrožili vi
sokošolski prostor v Sloveniji. 
Torej v Novem mestu najbrž ne 
potrebujemo še ene pedagoške 
fakultete (ker imamo v Sloveniji 
že tri) ali pravne šole (ker ima
mo že dve, še ena pa se ustanav
lja), ampak je potrebno obliko
vati zanimive in konkurenčne 
programe, ki bodo privabili na
darjene študente iz drugih delov 
Slovenije in čez čas, ko se bodo 
šole uveljavile, celo iz tujine. Edi
ni svetel zgled zaenkrat pred
stavlja program Visoke šola za 
tehnologijo in sisteme.

Predvsem pa je potrebno 
poudariti mednarodno dimenzi
jo, ki omogoča vključevanje v 
najbolj aktualne tokove razvoja 
znanja, v mednarodni visoko
šolski in raziskovalni prostor. To 
nam omogoči stik s »špico«. 
Prav zato se v razvitih državah z 
razvojem visokega šolstva ne uk
varjajo ljudje, ki ne zmorejo bra
ti literature v več svetovnih jezi
kih (ali vsaj v angleščini), ki ne 
znajo pisati strokovnih in znans
tvenih besedil v svetovnem jezi
ku (ampak objavljajo v nepo
membnih lokalnih revijah) in ki 
ne zmorejo predavati predmeta 
v tujem jeziku. Nenazadnje jim 
jezikovna pregrada onemogoča, 
da bi bili v stiku z novostmi in z 
najbolj kvalitetnimi strokovnja
ki na svojem področju. Kako se 
bo lahko tak posameznik vklju
čeval v ključne mednarodne ra
ziskave, sodeloval v mednarod
nih omrežjih odličnih strokov
njakov in skrbel za usposablja
nje bodočih rodov visokošolskih 
učiteljev, ki bodo naprej razvijali 
visoko šolstvo? V Novem mestu 
nam to zaenkrat ne gre prav do
bro od rok.

Peta teza pravi, da nam v 
Novem mestu kronično primanj
kuje strateška vizija in strokov
ne podlage za razvoj visokega 
šolstva. Volje in močne želje ne 
moremo zanikati, a kaj, kot to 
ne zadostuje. Kljub temu, da ob
časni poskusi po razvoju doku
mentirano trajajo vsaj od leta 
1994, sporadično pa še dlje, do 
danes še vedno nismo odgovo
rili na nekaj ključnih vprašanj. Da 
bi vsaj vedeli, kakšno univerzo 
potrebujemo in kakšno lahko de
jansko imamo. V desetih letih ni
smo pridelali nič drugega kot spi
sek želja, potrebovali pa bi štu
dije izvedljivosti, podrobne ana
lize trga dela, trendov v razvoju 
visokega šolstva, tehnološki “fo- 
resight” in še kaj. A kaj, ko nam 
v Novem mestu to zaenkrat ne 
gre prav dobro od rok.

Jugovzhodna Slovenija se v 
razvojnem smislu nahaja v situa
ciji, ko ima realne možnosti in 
tudi potrebe po razvojnem pre
skoku v smeri dejavnosti z višjo 
stopnjo podjetniškega duha, 
inovativnosti in višje dodane 
vrednosti. Tovrstni preskoki so 
možni in so se že zgodili v šte
vilnih evropskih regijah. Vsem 
tem regijam je skupno to, da so 
pri tem ključno vlogo igrala re
gijska središča, kar Novo mesto 
nesporno je, in da so pri tem ak
tivno sodelovale kakovostne vi
sokošolske ustanove. Razvojne
ga preskoka tudi pri nas brez kva
litetnega visokega šolstva ne bo. 
Zato upam, da nam bo šla de
javnost v tej smeri kmalu kaj bo
lje od rok.
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OB ROB PREDLOGA ODLOKA
MAG. ANA BLAŽIČ

Ob branju odloka o ustanovitvi 
javnega zavoda Univerzitetno 
in raziskovalno središče Novo 
mesto, ki ga je za sejo občin
skega sveta pripravila Mest
na občina Novo mesto, sem 
se v mislih vrnila na leto 
1998, ko smo postavljali te
melje celostne grafične podo
be novo nastajajoče instituci
je Visoke šole za upravljanje 
in poslovanje.

Tedaj nam je bilo popolno
ma jasno, da bo šola delovala 
znotraj krovne institucije Viso
košolsko središče Novo mesto. 
Za grafične simbole Visokošol
skega središča smo izbrali situ
lo, odkrito v Kandiji v grobu 3/
IV iz 4. stoletja pr. n .št., za Viso
ko šolo za upravljanje in poslo
vanje pa figuro konja z jezde
cem, upodobljeno na plašču si
tule (jezdec konja vodi in z njim 
»upravlja«). Za šole, ki bi še na
stajale smo v celostni grafični 
podobi predvideli še druge figu
re in ornamente, upodobljene 
na omenjeni situli. S tem smo 
jasno postavili hierarhijo med 
krovno inštitucijo in njenimi čla
nicami. Celostno grafično podo
bo nam je izdelala agencija za 
oblikovanje Imelda v Ljubljani.
V dogovoru z Dolenjskim muze
jem uporabljamo oba simbola na 
vseh uradnih dokumentih, ki jih 
imata šola oz. Visokošolsko sre
dišče.

V nadaljevanju prispevka že
lim nanizati dejstva, ki bodo po
jasnila težko razumljivo vlogo na
še občine pri dosedanjem raz
voju visokega šolstva vključno s 
sedanjo namero.

Ob nastanku šole smo raz
polagali z informacijo, da že ob
stajata samostojna visokošolska 
zavoda v Kopru in v Portorožu, 
ustanovljena z republiškimi in ob
činskimi sredstvi, poleg tega so 
jim občine dodelile tudi šolske 
prostore. Normalno bi bilo, da 
bi naše okolje ravnalo enako. Žal 
Pa se to ni zgodilo. Kljub temu, 
da je tedaj bilo v samem mestu 
razmeroma veliko praznega 
prostora, med drugim tudi demo- 
lirani prostori v nekdanjem do
mu JLA, smo si prostore v sled
njem izborili sami z veliko teža
vo in si s tem nakopali nenaklo
njenost Društva novomeških 
študentov, ki si je prizadevalo, 
da bi dobili te iste prostore za 
svojo dejavnost. V dogovoru s 
tedanjim Ministrstvom za 
obrambo smo pričeli z adaptaci
jo kletnih prostorov junija 1998. 
Vpisanih smo imeli več kot 550 
študentov in zelo neodgovorno 
bi bilo, če s predavanji ne bi pra
vočasno pričeli. Adaptacijo je v 
celoti opravilo tedanje podjetje 
Hrast, čeprav so imeli samo na
še zagotovilo, da jim bomo 
opravljeno delo plačali. Prosto
re smo opremljali praktično do 
samega pričetka predavanj, 14.

oktobra 1998. Stroške adapta
cije prostorov je v celoti pokrila 
šola.

Dejstvo je, da je občina No
vo mesto prispevala sredstva v 
višini 10 mio SIT za zagon de
javnosti in kasneje v študijskem 
letu 1998/1999 za pokrivanje 
stroškov prvega letnika rednega 
študija, ker šola prvo leto še ni 
imela koncesije, 30 mio SIT 
(48% potrebnih sredstev). To so 
tudi vsa sredstva, ki jih je šola 
kdaj koli dobila od občine za 
svojo dejavnost.

Februarja 1999 je bila sveča
na otvoritev šole. Občino smo 
zaprosili za sofinanciranje pri
reditve, kar bi od soustanovite
lja bilo tudi logično. Obljubljenih 
500.000 SIT kljub večkratnim 
prošnjam nismo dobili.

Pričakovali smo, da bo obči
na ustanovila projektne skupine 
za pripravo še drugih predvide
nih programov, vendar se to 
kljub neštetim pobudam ni zgo
dilo, sama šola pa je imela veli
ko skrbi s pridobivanjem in habi
litacijami pedagoškega kadra, z 
vzpostavljanjem dela strokovnih 
služb, pripravo učbenikov, pra
vilnikov, organizacijo delovne 
prakse, promocijo, organizacijo 
študija na dislociranih enotah v 
Ljubljani in Mariboru ter s števil
nimi problemi, ki spremljajo za
gon dela nove institucije.

Nekateri posamezniki iz na
šega okolja so z anonimkami po
skrbeli, da smo imeli doslej že 
štiri inšpekcije, ker so želeli do
kazati, da delamo nepošteno in 
nestrokovno. Če dobro premi
slim, so nam naredili veliko uslu
go, ker smo se prepričali, da smo 
delo že v začetku dobro zastavi
li, da smo dobri in skrbni gospo
darji in predvsem neodvisni od 
trenutne politike, zato lahko v 
naših prostorih neobremenjeno 
in brezplačno gostimo vse stran
ke, ki si to želijo.

Leta 2001 smo imeli že kri
tično maso diplomantov, zato 
smo začeli pripravljati program 
specialističnega študija po ta
kratni metodologiji, po kateri so 
bili pripravljeni tudi drugi sorod
ni programi. Vlogo smo na Mi
nistrstvo za šolstvo predložili 
septembra 2002. Prepričani smo 
bili, daje program pripravljen ko
rektno in da bomo ob podpori 
in lobiranju pomembnih posa
meznikov iz našega okolja, ki so 
bili na pomembnejših pozicijah 
v Ljubljani, uspeli. Lobiranja ni 
bilo, okolje je bilo indiferentno, 
dva izmed treh ekspertov kon
kurenčnih šol sta napisala nega
tivno oceno in soglasja nismo 
dobili. Znova smo se lotili pri
prave specialističnega progra
ma. Upoštevali smo vse pripom
be, pilili učne načrte, primerjali 
program z drugimi in ga ponov
no predložili Ministrstvu sep
tembra 2003. Zakaj šele septem
bra? Ker nam je ministrstvo po
sredovalo svoje negativno mne
nje šele marca 2003. Zgodba se 
je ponovila. Eksperti konkurenč

nih šol so imeli navodila, da po
zitivnega mnenja ne smejo na
pisati, ker so bili zadaj seveda 
finančni interesi in bitka za štu
dente. Tudi tokrat podpore in lo
biranja iz našega okolja ni bilo, 
kar je v Ljubljani bilo razumlje
no, da nam je pač vseeno. Na 
sestanek, ki smo ga imeli z mini
strom, je naš župan prišel nepri
pravljen, brez jasnega stališča in 
z zamudo. Potolažili so nas, da 
je treba počakati na nov zakon 
o visokem šolstvu, po katerem 
ni predviden specialistični, tem
več magistrski študij.

Ker so bili med argumenti 
za zavrnitev programa speciali
stičnega študija tudi neustrezni 
prostori, kar seveda ni bilo res, 
smo se leta 2002 lotili gradnje 
prizidka. Pri pridobivanju po
trebne dokumentacije so nam 
priskočili na pomoč nekateri po
samezniki, zaposleni na Mestni 
občini Novo mesto, zato je grad
nja lahko stekla relativno hitro. 
Pri izkopu za prizidek seje poka
zalo, da je treba celotno vzhod
no steno Kulturnega centra Ja
neza Trdine utrditi s piloti. V 
gradbenih načrtih za prenovo 
kulturnega centra je bila predvi
dena dozidava zaodrja, zato bi 
bilo treba s piloti utrditi tudi tisti 
del stavbe, kar bi bilo kasneje, 
ko bi bila šola v celoti zgrajena, 
neizvedljivo. O tem smo sezna
nili tedanjega župana. Sklep je 
bil, da se pilotira tudi tisti del stav
be, stroške bo pokrila občina. 
Kasneje smo občini izstavili ra
čun, vendar ga ni nikoli porav
nala. Prav tako je bilo dogovor
jeno, da bo Mestna občina No
vo mesto sofinancirala gradnjo 
že prej predvidenega letnega 
gledališča, ki naj bi z zaodrjem 
in dvorano Kulturnega centra Ja
neza Trdine tvorilo celoto. V ob
činskem proračunu je bilo za 
gradnjo letnega gledališča po 
naših informacijah odobrenih 
30 mio SIT. Tudi tega denarja 
nismo dobili. Gradnjo in opre
mo prizidka, letnega gledališča 
ter ureditev okolice je šola v ce
loti financirala z lastnimi sreds
tvi.

Šola je v zadnjih štirih letih 
organizirala tri mednarodne 
znanstvene simpozije. Za pokro
viteljstvo in minimalna sredstva 
je vsakokrat zaprosila občina. Za 
posvet leta 2001 je ta prispeva
la govor župana in 200.000 SIT, 
za simpozij leta 2003 samo go
vor brez obljubljenih 500.000 
SIT, za simpozij leta 2004 pa go
vor in 500.000 SIT, ki jih je ka
sneje odračunala od planiranih 
sredstev, namenjenih za delo Vi
sokošolskega središča.

Oktobra 2004 smo obiskali 
in podpisali sporazum s sorod
no šolo iz Konina (Poljska). Ob 
tej priložnosti so nas zelo spošt
ljivo sprejeli tudi na njihovi ob
čini in poslali tudi darilo za na
šega župana. Enako spoštljiv od
nos so pokazali na občini v Ko- 
ninu do naših študentov. Maja 
letos nas je obiskal rektor te šo

le, ki se je želel srečati tudi z na
šim županom. Seveda smo 
obisk napovedali in dobili potr
ditev. Župan nas je spravil v ne
mogočo situacijo. Prišli smo pred 
zaprta občinska vrata. Na parki
rišču zadnjega dvorišča nas je 
pričakal podžupan in predstav
niki medijev. V silni zadregi smo 
se vrnili na šolo in poskušali omi
liti nastalo sramotno situacijo. 
Da bi nadlegovali župana s spre
jemom poljskih študentov, ki so 
nas obiskali konec maja, pa ni
smo upali niti pomisliti.

Kaj očitam naši občini?
L Že od samega začetka 

razvoja visokega šolstva ni vklju
čila v svoj razvojni program. 
Zanj ni zagotovila ne prostor
skih ne materialnih pogojev.

2. Nima vizije, katere vi
sokošolske programe okolje po
trebuje.

3. Nasproti ministrstva ni 
nastopala kot resen sogovornik, 
zainteresiran za dvig izobrazbe
ne strukture človeških virov in 
za dostopnost izobraževanja na
šim občanom.

4. S sosednjimi občinami 
ni bila sposobna dogovora o 
skupni strategiji razvoja visoke
ga šolstva.

5. Kljub zgledom drugih 
regij ni omogočila zaposlitev us
treznega števila strokovnjakov, 
ki bi koordinirali delo projekt
nih skupin za pripravo visoko
šolskih programov.

6. Ni bila sposobna akti
virati dejavnikov, ki bi prispevali 
k hitrejšemu in resnejšemu 
obravnavanju naših predloženih 
elaboratov visokošolskih progra
mov na ministrstvu.

7. Nima izdelane strate
gije, kako v regijo pripeljati po
trebne strokovne kadre, jim za
gotoviti stanovanja, sofinancira
ti doktorski študij itd. Kadre za 
izvedbo načrtovanih študijskih 
programov nam celo jemlje, ta
ko da jim daje ob zaposlitvi ne
realne obljube.

8. Nima ne posluha ne 
kulturnega odnosa do dogodkov, 
ki so pomembni za promocijo 
šole in občine.

9. Ni sposobna uporabiti 
našega znanja in izkušnj pri raz
voju in pripravi novih progra
mov.

10. Nelogično zavrača 
krivdo za prepočasen razvoj vi
sokega šolstva v občini na šolo, 
ki je doslej ogromno truda vloži
la v zagotavljanje materialnih in 
kadrovskih pogojev za izvedbo 
svojega programa. Hkrati je tre
ba poudariti, da sama šola ni za
dolžena za razvoj visokega šols
tva v regiji, ker je to domena ob
čin in krovne organizacije.

11. Z odlokom o ustano
vitvi javnega zavoda Univerzitet
no in raziskovalno središče ka
že popolno nepoznavanje zako
na o visokem šolstvu, ki določa 
pogoje za akreditacijo visoko
šolskih zavodov in programov.

12. Javnost zavaja, da nas 
prehiteva s fakultetnim progra
mom občina Krško. Po tej logiki 
ima Novo mesto že več kot 30 
let fakultete (dislocirane enote), 
iz katerih se sredstva šolnin pre
livajo v matične ustanove. Tej isti

javnosti pa občina hkrati zamol
či, da je za prostore dislocirane 
enote v Krškem krški župan na
menil več kot 200 mio SIT. Če 
Krško koga prehiteva, potem po 
osveščenosti, viziji in strategiji 
prehiteva novomeško občinsko 
politiko, s katero ne bomo niko
li omembe vredno regijsko sre
dišče.

13. Vodilne na občini mo
ti predvsem vodilna kadrovska 
zasedba na šoli, ker dokazuje, 
daje bila doslej sposobna z last
nim trudom in znanjem pognati 
korenine v našem okolju in se 
obdržati na lokaciji v Ljubljani 
in Mariboru z zelo pestro izo
braževalno ponudbo. Ne zave
dajo se, kaj pomeni sinergija vo
lje, truda in znanja ljudi, ki ima
jo radi svoje mesto, in so pri
pravljeni z dobro ekipo delati 
zanj nešteto ur.

Realna vizija razvoja visokega 
šolstva v regiji

Zagotovo v našemu okolju 
ne potrebujemo še ene krovne 
visokošolske institucije z enakim 
poslanstvom. Potrebujemo več 
različnih akreditiranih dodi
plomskih in podiplomskih štu
dijskih programov. Za akredita
cijo novega šolskega programa 
lahko zaprosi članica univerze 
ali samostojni visokošolski za
vod. V našem okolju ima za en
krat to možnost samo Visoka šo
la za upravljanje in poslovanje 
(VŠUP) in upamo, da tudi v krat
kem novo ustanovljeni visoko
šolski zavod Visoka šola za teh
nologije in sisteme (VITES). Vi
soke strokovne šole opravljajo 
izobraževalno dejavnost s po
dročja ene ali več sorodnih ozi
roma med seboj povezanih strok 
in skrbijo za njihov razvoj.

V okviru VŠUP bi lahko na
stajali družboslovni, v okviru 
VITES pa tehniški programi pr
ve, druge in tretje stopnje. Z 
akreditacijo dodiplomskih in 
podiplomskih programov bi lah
ko oba zavoda prerasla v fakul
tete. Fakultete opravljajo pretež
no znanstvenoraziskovalno in 
izobraževalno dejavnost s po
dročij ene ali več sorodnih dis
ciplin in skrbijo za njihov raz
voj. Visokošolsko središče bi pre
raslo v univerzo. Univerza je 
pravna oseba, v okviru katere de
lujejo fakultete, visoke strokov
ne šole in drugi zavodi. Organi 
univerze so: rektor, senat, uprav
ni odbor in študentski svet. Čla
ne v univerzitetne organe volijo 
posamezne članice.

1) tooC,
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URBANISTIČNO
ARHITEKTURNI NATEČAJ 
ZA UNIVERZITETNI 
KAMPUS

Mestna občina Novo mesto je v sodelovanju z Zbornico za 
arhitekturo in prostor Slovenije poleti leta 2005 razpisala javni, 
odprti, enostopenjski, projektni natečaj za pridobitev večfazne ur- 
banistično-arhitekturne zasnove za Univerzitetni kampus Novo me
sto.

Predmet natečaja je bila zasnova novega mestnega območja v 
Drgančevju s prikazom usmeritev in rešitev za razporejanje dejav
nosti, za urbanistično, arhitekturno in krajinsko oblikovanje univer
zitetnega kampusa, za njegovo prometno urejanje ter za faznost 
urejanja.

Za natečaj je bila imenovana ocenjevalna komisija, njen pred
sednik je bil prof. Peter Novak, u.d.i.str., člani pa so bili še Mika 
Cimolini, u.d.i.a., Marko Cotič, u.d.i.a., prof. Vladimir Braco Mušič, 
u.d.i.a., prof. Janez Koželj, u.d.i.a., prof. Dušan Ogrin, mag. Andrej 
Prelovšek u.d.i.a. ter nadomestna člana dr. Jani Zore, u.d.i.g. in 
Andrej Mlakar, u.d.i.a. Poročevalec natečaja je bil Tomaž Levičar, 
u.d.i.a., skrbnik pa mag. Tomaž Slak, u.d.i.a.

Na natečaj je prispelo 16 natečajnih rešitev, ki jih je komisija, 
njeni člani so se sestali na devetih sejah, ocenjevala s pomočjo 
funkcionalnih, oblikovalskih ter ekonomsko-tehničnih meril.

Na osnovi izbrane natečajne rešitve je Mestna občina Novo 
mesto jeseni 2005 začela s pripravo izvedbenega prostorskega akta, 
torej lokacijskega načrta, ki bo predvidoma sprejet na občinskem 
svetu sredi letošnjega leta.

RAZVRSTITEV, VREDNOSTI IN AVTORJI NAGRAJENIH 
ELABORATOV
1. nagrado v vrednosti 6.000.000 SIT je prejel elaborat s šifro: 22 
Avtorji:
• Vojteh Ravnikar, u.d.i.a.
• Matjaž Bolčina, u.d.i.a.
• Robert Potokar, u.d.i.a.
• Sabina Čolnar, u.d.i.a.
• Uroš Rustja, abs. arh.
• Rok Jereb, u.d.i.a.
• Gregor Kosem, u.d.i.k.a. (krajinska arhitektura)
2. nagrado v vrednosti 4.000.000 SIT je prejel elaborat s šifro: 13 
Avtor:
• Marko Mušič, u.d.i.a.
3. znižano nagrado v vrednosti 2.000.000 SIT je prejel elaborat s 

šifro: 10
Avtorji:
• Urban Novak, u.d.i.a.
• Jernej Bevk, u.d.i.a.
• Justin Bevk, u.d.i.a.
• Damjan Černe, u.d.i.k.a. (krajinska arhitektura)
• Andreja Zapušek, u.d.i.k.a. (krajinska arhitektura)
Priznanje v vrednosti 900.000 SIT je prejel elaborat s šifro: 11 
Avtorji:
• Marjan Bežan
• Boris Bežan
• Hector Mendoza Ramirez
• MaraPartidaMunoz
Priznanje v vrednosti 900.000 SIT je prejel elaborat s šifro: 12 
Avtorji:
• Sandra Hrovat - Grum, abs. arh.
• Franci Saje, štud. arh.
• Borut Simič, u.d.i.a.
• Janez Žerjav, u.d.i.a.
Priznanje v vrednosti 900.000 SIT je prejel elaborat s šifro: 17 
Avtorji:
• Tomaž Maechtig, u.d.i.a.
• Urša Vrhunc, u.d.i.a.
Priznanje v vrednosti 900.000 SIT je prejel elaborat s šifro: 23 
Avtorji:
• Rok Benda, u.d.i.a.
• Primož Hočevar, u.d.i.a.
• Mitja Zorc, u.d.i.a.
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Natečajni elaborat številka 22 - situacija

Natečajni elaborat številka 13 - situacija

Trt jedri novomeškega 
kampusa (univerzitetnega

1. univerzitetne Institucije
2. kulturni, športni, 
reprezentančni in vzporedni

3. študentsko neseije
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Natečajni elaborat številka 10- situacija
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Natečajni elaborat številka 13 - pogled

Natečajni elaborat številka 10-pogled

POROČILO 0
NATEČAJNIH ELABORATIH
UVOD

Po mnenju ocenjevalne ko
misije natečaja za prostorsko re
šitev bodočega kampusa, odra
ža rezultat natečaja presenetlji
vo visoko strokovno raven. Ude
leženci so imeli na voljo zelo kra
tek čas v poletnih mesecih, očit
no pa so se, domala vsi, zaveda
li izrednega pomena naloge. Z 
rezultati tega natečaja je sloven
ska urbanistična, krajinska in ar- 
hitektska stroka ponudila zelo 
prepričljivo osnovo za razmišlja
nja in dejavnosti pri nadaljnjem 
razvoju naših visokošolskih in 
znanstveno raziskovalnih sre
dišč kot osnove sodobnega gos
podarskega, kulturnega in tehno
loškega razvoja. Ponovno je bi
la potrjena primernost izbrane 
makrolokacije in ponovno so bi
le ovrednoteni vsi mikrolokacij- 
ski pogoji. Več udeleženih pro
jektantov je prispevalo tudi dra
gocene misli za nadaljnji razvoj 
mesta kot celote in za vključitev 
kampusa v mesto. Ne gre pre
zreti, da gre pri tem za prvi pri
mer celovitega pristopa k načr
tovanju nove univerze.

Večina predloženih projek
tov je na zavidljivi tehnični rav
ni prikazov, ki so jasni in pre
pričljivi in omogočajo resne stro
kovne in javne presoje dokonč
ne izdelave lokacijskih smernic 
in projektiranja 1. faze izgrad
nje.

Pomen visokega šolstva - 
nove univerze v Novem mestu 
za nadaljni razvoj regije

Širša Dolenjska, ali uradno 
statistična regija JV Slovenija, je 
s svojo površino 2685 km2 naj
večja regija v Sloveniji in obse
ga Dolenjsko, Belo krajino in 
Kočevsko. Povezuje skupaj 16 
občin v katerih živi 138.000 pre
bivalcev ali 3,6%. Regija je zelo 
neenakomerno razvita in kar 
30% prebivalstva živi na demo
grafsko ogroženih področjih. 
Ima industrijski značaj, saj us
tvarja 80% prihodkov industrija 
v kateri je zaposlenih 70% pre
bivalstva. Razen v Novem me
stu in Trebnjem industrija potre
buje revitalizacijo in vsebinske 
spremebe, saj je delovno inten
zivna in zaposljuje pretežno sla
bo kvalificirane delavce. Brez
poselnost narašča, delež mladih 
je za 2% nad povprečjem Slove
nije, vendar njihova izobrazbe
na struktura za današnji čas ni 
zadovoljiva. Povečanje dodane 
vrednosti v gospodarstvu za 7% 
in zmanjšanje brezpolnosti na 
8% od sedanjih 11% ali več, ter 
povečanje konkurenčnosti turiz
ma in kmetijstva ni mogoče brez 
dobro izobraženih ljudi.

Vizija razvoja širše Dolenj
ske - JV Slovenije je sprejeta v 
strategiji razvoja do leta 2006 
in poleg razvoja gospodarstva 
posveča veliko pozornost izo
braževanju prebivalstva. Zato je 
v poglavju Človeški viri povdar- 
jeno ustvarjanje znanja za po

trebe regionalnega gospodarstva 
in za širše okolje. Zato je plani
rana:
• ustanovitev višjih in visokih 

šol s programi prilagojenimi 
za potrebe sodobnega gospo
darstva

• ustanovitev univerze ter teh
nološkega in raziskovalnega 
središča

• povezovanje srednjih in viš
jih šol

• ustanovitev regionalnega 
izobraževalnega centra za 
potrebe dopolnilnega stro
kovnega izobraževanja. 
Vzpostavljeni bodo pogoji

za stalno redno in dopolnilno 
izobraževanje prebivalstva na 
izobraževalnih institucijah, ki bo
do oblikovane po sodobnih na
čelih in upoštevanju informacij
ske tehnologije, ki bistveno spre
minja sedanje oblike možnega 
posredovanja znanja. Posebna 
pozornost bo namenjena uvaja
nju kakovosti v sistem izobraže
vanja s ciljem, da se novo obli
kovane šole po svoji kakovoosti 
izobraževanja uvrstijo čim višje 
na mednarodni lestvici. Zaradi 
tega bo tudi izbor učiteljev ve
zan izključno na njihov strokov
ni ugled in kakovost. Pričakuje 
se povečano vlaganje obstoječe 
industrije v razvoj kadrov, zato 
se pripravlja ustanovitev poseb
nega fonda za izobraževanje.

Priprava prostorskih doku
mentov za zgoraj predvideni 
razvoj je osnova za pridobiva
nje domačih in mednarodnih 
sredstev, potrebnih za dvig izo
brazbene strukture.

Mestna občina Novo mesto 
je z zagotovitvijo prostorskih po
gojev za ustanovitev in izgrad
njo novega univerzitetnega kam
pusa storila velik korak naprej, 
saj je omogočila, da se v Slove
niji, prvič v vsej njeni zgodovini, 
oblikuje sodoben univerzitetni 
kampus, ki bo s svojo medseboj
no povezanostjo šol in institu
tov ter gospodarstva omogočil 
izobraževanje strokovnjakov 
vseh profilov z najvišjo možno 
kakovostjo. Tako, kot je bila ne
koč znana grmska kmetijska šo
la širom po svetu, tako bo tudi 
novi kampus dobil možnost, da 
se s svojo idealno prostorsko ure
ditvijo na enem mestu, uveljavi 
v Sloveniji, Balkanu in EU.

Nastajanje univerze pomeni 
v življenju vsakega, še posebej 
majhnega, naroda velik dogo
dek, ki terja vizionarski pristop 
in izjemen snovalni, organizacij
ski in tudi graditeljski napor. No
ve univerze v Novem mestu se 
lotevamo na drugačen način kot 
smo se doslej. Tukaj je na sa
mem začetku skrb za nastanitev 
kot eden temeljnih pogojev do
brega delovanja. In kakor je za 
delovanje u n verze bistvena nje
na znanstvena in izobraževalna 
raven je zelo pomemben tudi 
prostorski okvir, v katerem po
teka njeno delo.
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Z natečajem za kampus no
vomeške univerze je bil, po mne
nju žirije, dosežen dvojni učinek. 
Na eni strani bo univerza prido
bila kakovosten osnutek za svoj 
razvoj, po drugi pa je arhitektur
no- urbanistična in krajinsko ar
hitekturna srenja imela prilož
nost soočiti se z izjemnim izzi
vom - zasnovati univerzitetni 
kompleks na krajinsko zahtev
nem območju.

Elaborat s šifro 22 (1. nagra
da)

Zasnova temelji na predpo
stavkah, na katerih nadomešča 
arhitekturo v obliki zaključene
ga in izoliranega objekta s pove
zano in odprto strukturo. Odlo
čitev avtorjev je utemeljena iz 
več razlogi: struktura zagotavlja 
najboljše pogoje za odprto pro
jektiranje in neavtorsko obliko
vanje, omogoča prožno organi
zacijo rabe, prilagajanje pogo
jem gradnje, nudi enakovredne 
pogoje za odvijanje funkcij, eno
stavno upravljanje in gospodar
no uporabo tehnologije. Pred
nost strukture je njena nevtral
nost in prilagodljivost, pomem
bni lastnosti za postavitev in rast 
dinamičnega univerzitetnega or
ganizma.

Predlagana struktura je v os
novi zgoščena in razvejana v vse 
smeri. Konstrukcijsko nevtralna 
in modularna struktura je primer
na za različne ureditve in kombi
nacije programov. Prednosti 
strukture je v anticipaciji spre
memb. Enostavna zasnova ni 
toga, ampak koristi tako poten
cial celovitosti mreže kot prož
nost pol-mreže za lokalne prila
goditve. Avtorji razvijajo strateš
ko naravnano zasnovo kampu
sa s preprostimi rešitvami, ki 
podpirajo kompleksno organi
zacijo sistema skozi čas. Predvi
dena je fazna gradnja z razveja- 
njem in rastjo strukture navzven, 
proti robovom.

Med različnimi možnostmi 
priključevanja na mestno omrež
je so se avtorji odločili za en 
vhod v kampus, ki je poudarjen 
z malo prometno glavo in zna
čilnim, prečno postavljenim ob
jektom vratarnice. Glavni vhod 
v kampus vodi iz Levičnikove 
ceste preko parka, avtobusnega 
postajališča, uvoza v glavno 
podzemno parkirišče skozi 
vhodni objekt z vratarnico in 
nadstreškom. Zazidava je na 
mreži razvejana v tri smeri, fa
kultete pravokotno na relief, do
movi vzporedno s terenom, cen
tralna objekta strjena na plošča
di. Na ta način je ustvarjena za 
dobro orientacijo potrebna tipo
loška raznolikost strukture.

Predlagana zasnova je kom
binacija glavnikaste organizaci
je in objektov, razvejanih v obli
ki pol-mreže. Osrednja servisna 
ploščad je postavljena vzpored
no s terenom v smeri vzhod - 
zahod tako, da povezuje in os
krbuje vse objekte kampusa. Pod 
ploščadjo so urejena parkirišča 
in tehnični prostori. Glavni do
voz je speljan iz križišča z Le
vičnikove k vhodu in na osred
nje podzemno parkirišče, servi

sni iz Šentjernejske v podzem
no parkirišče študentskih do
mov. Iz obeh podzemnih garaž 
vodijo stopnišča neposredno v 
objekte. Dovoz urgentnih in do
stavnih vozil je po krožni, spre
hajalni poti za pešce in kolesar
je. Avtomobilski promet je izlo
čen, zavestna odločitev, da je 
kampus domena peščev in kole
sarjev, se sklada z napredno 
okoljsko držo.

V topografijo odločno vstav
ljena ploščad vodi od vhoda v 
kampus v njegov iztek; pot 
spremljajo presledki različnih 
stavbnih gmot, ki členijo vhod
ni, univerzitetni in študentski trg 
pred domovi. Podolgovata ploš
čad povezuje vse objekte v kam
pusu in deluje kot njegova teh
nična infrastruktura. Urejena je 
v obliki dejavne, večnamenske 
površine in oblikuje prostorno te
raso nad iztekom doline. V 
osredju kampusa izoblikujejo za
vod (ZVKD), športna dvorana 
in rektorat pomensko in pro
gramsko težišče. Tukaj je glav
no prizorišče, ki lahko poraja za 
univerzitetno okolje želene so
cialne interakcije.

Glavna značilnost predlaga
ne strukture je, da ustvarja po
goje za povezanost med urbani
stično, krajinsko zasnovo in ob
likovanjem arhitekture. Zasnova 
omogoča fazno gradnjo, med 
katero se struktura razveja in go
sti, osnovne poteze zazidave pa 
ohranjajo. Osrednje parkirišče se 
lahko razširi proti sredini, objek
ti fakultet se dozidajo navzven 
in navzgor proti gozdnemu ro
bu.

Struktura omogoča razvoj 
objektov v različne smeri, v glo
bino, širino in dolžino. Podolgo
vata krila se zgostijo in osredini- 
jo okoli jeder. Na ta način obli
kujejo avtorji različna stavbna te
lesa v obliki črke L. Z, H, ki se z 
dozidavami razvejajo v stavbno 
strukturo. Problem dolgih hod
nikov rešujejo vmesna stopniš
ča in prečne povezave.preko 
vstavljenih volumnov oziroma 
razširitev etaž v razne večna
menske prostore in preddverja. 
Oblikovanje arhitekture ni n ugla
šeno, stavbna krila imajo lahko, 
transparentno, dvojno fasado, 
ki daje sodoben tehnični izgled. 
Strešne površine nad prvim nad
stropjem so oblikovane v obliki 
mozaika zelenih in lesenih teras.

Krajinska zasnova temelji na 
prepletanju samoraslega in obli
kovanega zelenja. Presledki kra
jine se tesno prežemajo z arhi
tekturo, zgoščeno stavbno struk
turo rahljajo presledki in atriji. 
Obstoječe zelenje, ki se vrinja v 
strukturo, dopolnjujejo vzpored
ne zasaditve drevoredov, ki 
spremljajo osrednjo ploščad in 
nakazujejo glavno smer gibanja 
v kampusu do. študentskih do
mov, zaslonjenih z visokim drev
jem. Vadbeni stadion in športna 
igrišča v zelenju so razpostavlje
na v odprt prostor pod domovi, 
ki postane privlačno stično ob
močje in hkrati ločilni pas med 
Žabjo vasjo in kampusom. Pre
ko športnega parka se presledek 
zelenja, ki obdaja domove in jih

ločuje od fakultet, izteka v kota
nj asto dolino proti mestu.Hori
zontalno razložena zazidava se 
kljub ortogonalni geometriji do
bro prilega konfiguraciji terena. 
Proti gozdni krajini ni zameje
na, ampak se z njo s prehodi ze
lenja in presledki med stavbami 
povezuje in prežema. Odločna 
zasnova se ne spogleduje s to
pografijo, ampak se ji diskretno 
prilagaja, ne da bi se pri tem na
čela celovitost strukture. Orga
nizacija funkcij in postavitev v 
prostor se dopolnjujeta.

Zasnova celote je pregledna 
in enostavna, omogoča enostav
no orientacijo, ki jo zagotavlja 
osrednja ploščad, presledek ze
lenja in smeri zidave. Arhitektu
ra je sodobna in racionalna. 
Energetska zasnova predvideva 
smiselno kombinacijo centralne 
in lokalne oskrbe, predvideno je 
energetsko učinkovito ogrevanje 
in hlajenje. Namesto plastičnih 
oblik stavbnih teles ustvarjajo 
kvaliteto arhitekture raznoliki, 
lepo oblikovani ambienti v praz
ninah med stavbnimi krili, v atri
jih, preddverjih in zračnih pro
storih. Predlog združuje dobre re
šitve sorodnih zasnov strnjene
ga kampusa in jih s premišljeno 
postavitvijo na južni rob območ
ja uspešno nadgrajuje.

S svojo razvedenostjo in od
prtostjo, kar je sugeriral razpis, 
ponuja dobro podlago za sodob
no, v naravo včlenjeno univer
zo.

Elaborat s šifro 13 (2. nagra
da)

Projekt odlikuje izredna do
delanost in poznavanje proble
matike območja in mesta ter 
predlogi tako za ožje, kot za šir
še območje.

Projekt razmešča programe 
na tri jedra in tri lokacije. Naj
bolj intenzivna zazidava je na juž
nem Drgančevju, ob njej je je
dro študentskih domov, precej 
bolj oddaljeno proti severu pa je 
skupni programi (šport, rektorat, 
reprezentanca). Glavna aglome
racija, jedro 1 je pozidano v 
mrežno atrijski strukturi, ki se 
lahko fazno širi od začetne fa
ze, ki jo predstavlja akademski 
trg in stavbe predavalnic.

Komisija ocenjuje kot zelo 
pozitivno domišljenost vseh ni
vojev projekta od makro do mi- 
kro merila, reprezentativni na
stop silhuete univerze v smeri kri
žišča in domišljenost funkcij

Komisija je bila kritična do 
razdalje, ki je nastala z alocira- 
njem skupnih programov na se
verni del, čeprav to tvori vme
sno lokacijo na relaciji univerza- 
mesto.

»Univerzitetne institucije« v 
1. jedru so zasnovane v racio
nalni ortogonalni urbani mreži 
sistemskega tipa, ki se navezuje 
na »Akademski trg«, prometni 
»terminal« in poudarjeno pešpot 
v smeri S-J. Isto velja za obe dru
gi jedri. Obstoječe in rekonstrui
rane ter nove ceste za motorni 
promet so zasnovane tako, da 
onemogočajo prehod mestnega 
tranzitnega prometa, kar pa hkra
ti vpliva na delno nepreglednost

prometne mreže. Prometna na
vezava 3. jedra, kije dislocirano 
in postavljeno v zahteven teren, 
ni v celoti prikazana. Vendar ne 
gre prezreti, da je 3. jedro, ki je 
sicer izven začrtanega areala 
kampusa, polno simbolnih in 
drugih vsebinskih nabojev višje
ga reda ter poskuša ovrednotiti 
izpostavljeno lokacijo v širši 
strukturi mesta in v kontinuiteti 
sistema zelenih površin med 
Šajsarjem in Ragovim logom oz. 
Krko.

Zanimiva je možnost zača
sne ohranitve starih in delno ne
smotrno prenovljenih vojaških 
objektov. Faznost izgradnje je 
prikazana prepričljivo, čeprav 
obsega posameznih faz trenut
no še ni mogoče trdno opredeli
ti. Vsa programska jedra razčle
njene zasnove so arhitekturno 
tipološko podrobno in pregled
no obdelana, tako z vidika funk
cionalnosti, kakor tudi v svoji 
prostorsko plastični obliki. Pri 
tem projekt nudi gradacijo ga
baritov in arhitekturne poudar
ke, ki določajo urbanistično ob
likovalske in krajinsko oblikoval
ske prvine.

Arhitekturni izraz je poeno
ten, zlasti v jedru 1. Grajene struk
tura jedra 1 je zelo povezana in 
je predvidena tudi avtorsko poe
notenje, česar se je težko držati 
v dolgoročni faznosti. Arhitek
turni izraz tudi omejuje nadalj
njo svobodnejše razmeščanje 
novih stavb ob spreminjajočih se 
potrebah, menjavanju projek
tantov in naročnikovih zahtev.

Projekt se vsaj v začetnih fa
zah umika dosedanji pozidavi, 
kar je zelo zanimiva rešitev. Za 
delovanje v začetnih fazah je 
razdalja med tremi jedri lahko 
zelo negativna.

Projekt na zanimiv način po
vezuje peš poti med univerzo in 
centrom mesta, saj je prehod 
preko Levičnikove ceste pred
viden na severnem robu gozda, 
kar sicer pot od ostalih jeder do 
centra mesta nekoliko podaljšu
je. Zaradi razdalje med jedri je v 
projektu predvidena dodatna 
vzporedna cesta do severnega 
jedra. Cest v območju je relativ
no veliko.

Zelo dognan in izviren pro
jekt z največjim potencialom za 
oblikovanje prepoznavnosti. 
Idealen je za ravninski svet, na 
razpisani lokaciji pa bi se s svojo 
kompaktno, navznoter naravna
no zasnovo težko prilagodil nje
ni razviti topografiji. V krajinski 
prostor se umešča kot zaprt si
stem. Za univerzitetno središče, 
zlasti za njegovo boljšo pregled
nost in orientacijo, bi notranja 
organizacija potrebovala večjo 
razčlenjenost

Elaborat s šifro 10 (3. /zniža
na/ nagrada)

Objekti so razvrščeni ob glav
ni prometnici v štiri sklope, ki 
sledijo razgibanosti krajine. V 
sredini ustvarjajo gozdno jaso s 
trgom, ki predstavlja osrednji 
prostor kompleksa univerze.

Programi so razvrščeni v šti
ri logične sklope tako, da so štu
dentski domovi postavljeni v

sredino, zahodno od njih je jav
ni del programov z depoji in 
ZVKD, vzhodno so fakultete, 
južno pa športni del programov 
z osrednjim trgom in rektoratom.

Predlog je poskus kako z raz
trgano zasnovo odgovoriti na 
drobno konfiguracijo terena. Ob
likovanje roba in štirih, ambien- 
talno različnih trgov, je izhodišč
na ideja predloga. Takšna zasno
va omogoča različne tipologije 
zazidav. Pri čemer ima severni 
del zaradi treh morfološko dife
renciranih celot kvaliteto v tvor
jenju različnih ambientov, južni 
del pa severnega delno zanika, 
saj ni oblikovan z isto občutlji
vostjo do okolice. Urbanistična 
shema je odprta ter umeščena v 
gozd tako, da le ta steče skozi.

Faznost je omogočena s po
stopno gradnjo kompleksa, blok 
za blokom.

Predlog ima eno prometni
co, ki deloma izkorišča obstoje
čo cestno mrežo ter povezuje 
Šentjernejsko in Levičnikovo 
cesto. S tem tvori dva enako
vredna vhoda v kompleks uni
verze. Mirujoči promet je delno 
v podkletenih delih kompleksa 
fakultet, delno pa z obsežnimi 
parkirnimi površinami na pro
stem južno, ob osrednji promet
nici. Lociranje parkiranih povr
šin in pešpoti, navezanih v sme
ri sever-jug, omogoča segregaci
jo prometa. Parkiranje na pro
stem vidimo kot izziv predloga 
kljub temu, daje veliko parkiriš
če moteče. Zaradi prometnice, 
ki preseka komplek, je obreme
njenost s hrupom, pomankljiva 
pa je tudi prometna varnost. 
Vendar pa je zaradi preproste 
prometne infrastrukture predlog 
ekonomičen in praktičen.

Predlog poskuša v čim večji 
meri izkoristiti reliefne danosti 
ter gradi na organskem izmenja
vanju med grajenim in naravo. 
Objekti so vmeščeni v gozd, ki 
je izpostavljen kot izrazita kvali
teta in identiteta prostora. Raz
merje med drevnino in čistino 
pa je tretirano kot način orien
tacije v prostoru tako, da dreve
sa povečujejo doživljajsko vred
nost gibanja po čistini. Zasno
va, ki poudarjeno poskuša razvi
ti prilagoditveni pristop in je v 
tem pogledu odraz tretje, po
vsem drugačne filozofije urbaniz
ma v gozdnatem krajinskem pro
storu. Vendar pa je razmestitev 
glavnih tematskih sklopov pre
več razpršena.

Predlog omogoča izgradnjo 
centra AMZS ob Levičnikovi ce
sti s tem, da prenese osrednji del 
življenja univerzitetnega kom- 
plesa v notranjost gozda.•
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Natečajni elaborat številka 11

UNIVERZA V NOVEM MESTU - VELIK KORAK NAPREJ
PROF. MAG. BRACO MUŠIČ

Z vztrajnim razvijanjem različ
nih visokošolskih in višješolskih 
programov, z zagotovitvijo us
treznega zemljišča v Drgančev- 
jem, z uspešno izvedenim ur- 
banistično-arhitektonskim na
tečajem za univerzitetni kam
pus in z naročilom lokacijske
ga načrta je bil v zadnjem le
tu storjen velik korak naprej.

Zelo pomembna okoliščina 
pa je tudi v vzporednem poteku 
dejavnosti, ki imajo za cilj izde
lavo regionalnega razvojnega 
programa za Dolenjsko in Belo 
Krajino. Ne more biti nobenega 
dvoma o tem, da bo tak program 
lahko najboljši širši in dolgoroč
ni okvir vsem našim prizadeva
njem za bodočo, po možnosti 
popolno in moderno zasnova
no univerzo.

Kljub temu, daje bilo za iz
vedbo natečaja odmerjeno le 
malo časa, smo dobili dober pr- 
vonagrajeni projekt arhitektov 
Vojteha Ravnikarja in Roberta 
Potokarja ter še vsaj tri ali štiri 
projekte, ki odlično rešujejo za
snovo kampusa z različno pou
darjenimi formativnimi značil
nostmi sodobne arhitekturne mi
sli. Pri tem mislim na dosledno 
izpeljano misel »arhitekturne in
frastrukture« v eni skrajnosti in 
občutljivost za krajino v drugi.

Koncept kampusa j e za naše raz
mere nov in pomeni vnaprejš
nje zagotovilo, da bomo na uni
verzo v celoti gledali kot na uni- 
versitas in na univerzo kot social- 
no-prostorsko skupnost z razve
janimi interdisciplinarnimi in 
transdisciplinarnimi interakcija
mi in s sinergijami različnih inte
lektualnih tokov in izzivov, ki 
omogočajo fleksibilne in inova
tivne študijske programe manj
ših skupin in celo posameznikov. 
Prav v tem pogledu je zelo dra
gocena valorizacija geografske 
lege Novega mesta med Ljublja
no in Zagrebom ter v težišču so
razmerno velike slovenske regi
je. Tudi v širšem merilu Evrope 
in evropske regije, kiji pripada
mo, bo ta koncept pravi izziv in 
bo zaslužil pozornost, kakršno 
naj imajo nacionalni gospodar
ski in kulturni projekti najvišjega 
reda. Zakaj govorim o tem v so- 
besedju z natečajem in izbranimi 
oziroma nagrajenimi projekti? 
Predvsem zato, ker opisana na
ravnanost bodoče univerze ter
ja odlično arhitekturo. Ustrezni 
pogoji bivanja in dela v kampu
su pa bodo tudi stimulans dobrim 
pedagoškim, raziskovalnim in 
drugim kadrom kot poglavitnim 
dejavnikom kakovosti ustanove.

V tem trenutku je najvažnej

še to, da izbrani projekt z najšir
šo podporo razvijemo v njego
vih dobrih plateh in da ne dovo
limo prevlade novih ali dodat
nih »idej«, ki bi lahko negirale ka
kovost zasnove. Nekaj takega je 
žal tudi zamisel izgradnje cest
ne bližnjice s Šentjernejske na 
Levičnikovo cesto, ki bi razvred
notila bivalni in delovni ambient 
kampusa, zelo prizadela izrazno 
pojavnost na koncu kraške vrta
če in na gozdnem robu Drgan- 
čevja oziroma v sami krajinski 
legi in verjetno vzpodbudila tu
di nadaljnje neplanske gradbe
ne posege.

Takoj za tem bo potrebno, 
tako na ravni občine in regije kot 
države, pospešiti priprave pro
jekta izgradnje nove vzhodne 
obvoznice, tudi zato, da bi prav 
usmerili izgradnjo (začasnega) 
priključka nove avtoceste na 
Seidlovo (Ločensko) cesto in 
omogočili ustrezne prometne 
sanacije v območju Cikave in se- 
verenega vznožja Drgančevja 
(za boljšo prometno funkcijo ce
ste Novo mesto - Šentjernej). 
Postopna izgradnja nove vzhod
ne obvoznice tudi proti jugu od 
Cikave bi pomenila tudi bistve
no izboljšanje problematike Re
vozove logistike! Le-ta pa pome
ni hkrati prometno razbremeni

tev križišča v Žabji vasi ter oko
ljevarstveno razbremenitev tega 
območja.

Pričakujem, da bo sprejeti lo
kacijski načrt, in še bolj zastav
ljeni dogovor v zvezi z denarno 
pomočjo Evropske unije, omo
gočil začetek izgradnje »embrio
nalnih« jeder bodočih univerzi
tetnih programov in s tem moč
no vzpodbudil oblikovanje no
vih interesnih skupin oziroma 
stopnjevanje privlačne moči no
ve slovenske univerze.

Naj se še za hip vrnem k re
zultatom natečaja. Dober odziv 
in kakovostni presežek sta po
kazala, da so vsi, poudarjam, vsi 
projektanti razumeli nalogo in 
vložili velik strokovni in fizični 
napor. Velika večina prispelih 
projektov kaže preseganje pro
vincialne zamejenosti, ki so jo 
morda nekateri pričakovali. 
Pravtako pa ni bilo deplasiranih 
ekskurzov v znanstveno fanta
stiko ali puhlo monumental
nost. Nekateri projekti so se po
zorno lotili tudi programskih in 
funkcionalnih relacij do obsto
ječega mestnega jedra, o čemer 
bo zagotovo še veliko idej in 
predlogov v desetletjih, ki so 
pred nami. Lokacija v Drgančev- 
jem in spoznanje o potrebi kon
solidacije urbane strukture v

vzhodnem delu mesta nam za
gotavljata, da ne razvijamo tuj
ka v organizmu mesta, temveč 
seme urbane akulturacije social
ne skupnosti in prostorskih 
struktur. Skratka, osebno sem z 
rezultati natečaja zelo zadovo
ljen in prosim vse razpravljalce 
o osnutku lokacijskega načrta in 
o drugih tekočih nalogah, da sle
dijo skupnemu in javnemu inte
resu bolj kot ožjim interesom.
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IZZIV ZA MLADE USTVARJALNE LJUDI
PROF. DR. MIHA JAPELJ

Uvodna razmišljanja
Izredno dinamični in blisko

viti razvoj Dolenjske je danes v 
izredno vidnem in v vsej Slove
niji razpoznavnem vzponu. Na
ša širša regija Dolenjske (večkrat 
povsem napačno imenovana tu
di jugovzhodna regija) spada 
med gospodarsko in družbeno 
najrazvitejše regije v Sloveniji.

Živimo v novem tisočletju, v 
času, kjer bo za uspešne poslov
neže, gospodarstvenike, razi
skovalce, zdravnike, profesorje, 
inženirje, obrtnike in sploh za 
vse ljudi ključnega pomena mo
derna izobrazba, znanje, vrhun
ska strokovna specializiranost in 
usposobljenost. Zato je smotr
no načrtovanje šolstva na vseh 
stopnjah izobraževanja za našo 
Dolenjsko in konkretno za naše 
Novo mesto bistvenega in usod
nega pomena. Pri naši nadaljnji 
rasti moramo zagotoviti opti
malne pogoje za dinamičen raz
voj izobraževanja mladih ljudi, 
ki jih bomo v naši zelo razviti 
regiji v bližnji prihodnosti še ka
ko potrebovali.

V Novem mestu, na Dolenj
skem in v Beli krajini si že več 
kot deset let prizadevamo, da bi 
si končno ustvarili osnovne po
goje za delovanje in uresničeva
nje visokošolskega in univerzi
tetnega študija. Danes v Novem 
mestu uspešno delujejo in poslu
jejo višji in visokošolski študiji v 
ustanovah, kot so Visoka šola za 
upravljanje in poslovanje, višje 
strokovne šole za strojništvo, za 
elektroniko, komunalo, promet, 
kmetijstvo, za poslovne sekre
tarje in druge.

Razvoj visokošolskega in viš
ješolskega študija usmerjamo in 
spodbujamo na različnih »nivo
jih« in v različnih ustanovah, in
stitucijah, organizacijah, druš
tvih, svetih, zborih, odborih, po
dodborih, komisijah, v stalnih in 
»ad hoc« službah in še morda kje. 
Tu velja našteti vsaj naslednje: 
Razvojno-izobraževalni center 
Novo mesto, Visoka šola za po
slovanje in upravljanje, Visoko
šolsko središče Novo mesto, 
Šolski center Novo mesto, Eko
nomska šola Novo mesto, Kme
tijska šola Grm, Mestna občina 
Novo mesto, Svet Visokošolske
ga središča Novo mesto, Pro
jektni svet za ustanovitev univer
ze v Novem mestu. Društvo Aka
demska pobuda Univerza v No
vem mestu in seveda tudi naše 
Društvo Novo mesto .

Na žalost pa moram(o) ugo
toviti, da je medsebojno sodelo
vanje imenovanih činiteljev sla
bo, med seboj neusklajeno in ne
povezano. Naša prizadevanja 
niso aktivno podprta v širšem 
družbenem okolju. Mnogi gos
podarstveniki in številni, zlasti 
lokalni politiki so polni vznese
nih, velikih besed in velikih na
povedi o naši novi univerzi; to
da na mojo veliko žalost in ra
zočaranje predvsem takrat, ko 
gre le za njihovo osebno promo

cijo. Do sedaj ni bilo opaziti no
bene ustrezne koordinirane ak
cije, skupnih ciljev, skupnih pri
zadevanj, »lobiranja« pri ustrez
nih republiških ustanovah, pri 
slovenskih univerzah, pri »naših« 
politikih, županih, poslancih in 
ministrih. Ni bilo ključnih (do
volj drznih in agresivnih) ljudi, 
ki bi znali potegniti naš voz, na
šo Univerzo naprej. Na moje ra
zočaranje nismo znali spodbu
jati mladih ustvarjalnih strokov
njakov in jih nekaj tudi dejan
sko aktivno zaposliti. Zato mo
ramo zdaj pritegniti vse ambi
ciozne in pogumne mlade stro
kovnjake, ki bi vnaprej začutili 
svoje nove priložnosti pri ustvar
janju nove univerze, takšne, ki 
bodo osebno želeli postati uni
verzitetni učitelji, raziskovalci, 
dekani v novih fakultetah in v 
možni bodoči novi univerzi.

Društvo Akademska pobuda 
Univerza Novo mesto

Društvo Akademska pobuda 
Univerza Novo mesto smo os
novali 29. junija 1995. Na naše 
takrat številne seje so prav radi 
prihajali številni vrhunski stro
kovnjaki in univerzitetni profe
sorji, naši rojaki z Dolenjske in 
iz Bele krajine. Takrat smo bili 
vsi člani društva zelo dejavni in 
pripravili vrsto preliminarnih 
programov za različne smeri uni
verzitetnega oz. visokošolskega 
študija, kot so:
• načrtovanje zdravilnih učin

kovin,
• sodobne »High-Tech« teh

nologije v kemiji, farmaciji in
fermentaciji,

• biotehnološki univerzitetni
center,

• poslovanje in upravljanje,
• politehnika,
• arhitektura in urbanizem,
• humanistične in druge vede.

Nekateri programi bi bili lah
ko uresničljivi v okviru dodiplom
skega študija, nekateri pa v obli
kah podiplomskega magistrske
ga študija. Zanimivo je poudari
ti, da so bili ti programi za tisti 
čas izrazito sodobni in so prav
zaprav prehitevali programe ce
lo z naših »klasičnih« univerz. 
Nekaj teh programov smo da
nes posodobili in jih tudi primer
no dopolnili.

Društvo Akademska pobuda 
Univerza Novo mesto naj bi čim 
prej pomladili z danes zelo mla
dimi uspešnimi in vidnimi stro
kovnjaki, ki imajo naše »koreni
ne«. Ti se bodo lahko na različ
ne načine aktivno vključevali na 
eni strani v neposredno vode
nje in delo samega društva in 
po drugi strani v različne stro
kovne skupine, ki bodo priprav
ljale nove študijske programe za 
univerzitetni študij.

Društvo Novo mesto
Društvo Novo mesto je ved

no aktivno podpiralo vse akcije

in vsa prizadevanja za načrtova
nje, uresničevanje in rast celot
nega šolstva v Novem mestu. 
Upravni odbor društva in števil
ni aktivni člani vedno s simpati
jami spremljajo ves razvoj višje
ga in visokega šolstva v naši regi
ji. Nekateri pa so pripravili že vr
sto strokovnih razprav, preda
vanj in objav v nekaterih revijah, 
knjigah in v časopisju. V letu 
1996 je društvo organiziralo in 
izvedlo zelo odmeven simpozij 
z naslovom Mesto, vloga, pomen 
in razvoj Novega mesta v prihod
njem tisočletju. Simpozija se je 
udeležilo veliko število znanih 
univerzitetnih profesorjev in vr
hunskih strokovnjakov iz vse Slo
venije, intelektualcev in občanov 
iz Novega mesta in iz drugih do
lenjskih občin. Na simpoziju smo 
tudi uspešno predstavili nove 
programe in načrte pri uveljav
ljanju visokošolskega študija in 
možnosti za ustanovitev »četr
te« slovenske univerze. Takrat še 
»četrte«, ki pa je danes na moje 
in naše razočaranje ustanovlje
na že drugje.

Društvo Novo mesto je letos 
27. oktobra organiziralo uspešen 
pogovorni večer, na katerem 
smo številni člani poglobljeno 
razpravljali o kompleksni prob
lematiki razvoja univerze. Prof. 
Braco Mušič je predstavil rezul
tate urbanistično-arhitekturnega 
natečaja za bodočo izgradnjo 
univerzitetnega kampusa na re
zervirani lokaciji Drgančevje. Pri 
obravnavanju predvidenih raz
vojnih programov pa se je razvi
la široka in polemična razprava. 
Ugotovili smo, da je nujno po
trebno za nadaljnje delo pri raz
voju univerze pomembnejše ak
tivnosti profesionalizirati in bolj 
pregledno urejati celotno po
dročje financiranja. Potrebno bo 
posvetiti posebno skrb šti
pendiranju mladih kadrov in jim 
zagotoviti čim boljšo izobrazbo 
in usposabljanje na domačih in 
predvsem na tujih univerzah in 
vidnih ustanovah. Pripravljati 
moramo več novih programov 
za razne oblike univerzitetnega 
študija. Programi naj bi bili prila
gojeni razvoju našega napredne
ga gospodarstva. Zelo primerna 
pa bi bila priprava in edicija us
trezne publikacije, v kateri bi 
predstavili naše dosedanje do
sežke in opisali ostala pripravlje
na gradiva (kronologija, študij
ski programi, urbanistično-arhi- 
tekturni natečaj za izgradnjo uni
verzitetnega kompleksa itd.).

Visokošolsko središče Novo 
mesto

Uspešen razvoj višjega in vi
sokega šolstva v Novem mestu 
in v njegovi širši regiji je pomem
bno prispeval k ustanovitvi Viso
košolskega središča, ki ga je leta 
2002 na pobudo Visoke šole za 
upravljanje ustanovilo 19 velikih 
in večjih podjetij iz naše širše re
gije in Mestne občine Nove me

sto. 28. januarja 2002 pa je bil 
ustanovljen še Svet Visokošol
skega središča Novo mesto, ka
terega osnovni namen je bil pri
pravljati najustreznejše in naše
mu gospodarstvu kompatibilne 
študijske programe.

Na številni sejah in sestan
kih smo izbrani strokovnjaki pri
čeli z vsemi dejavnostmi pri us
tanavljanju Visoke šole za teh
nologije in sisteme in Visoke šo
le za pravo. Izdelali smo obširne 
elaborate z vsemi ustreznimi uč
nimi smermi in programi in jih 
že posredovali Republiškemu 
svetu za šolstvo v dokončno 
odobritev. Pri naših študijskih 
programih na področju visoke
ga šolstva smo upoštevali sodob
na načela bolonjske deklaracije 
in mednarodnega kreditnega si
stema pri študiju na raznih uni
verzah.

Bodoča Univerza Novo mesto 
ima že odobreno lokacijo v Dr- 
gančevju

Visokošolsko središče, Druš
tvo Novo mesto, Projektni svet 
za izvedbo projekta univerze v 
Novem mestu in društvo Aka
demska pobuda Univerza v No
vem mestu pa so se tudi aktivno 
vključevali v »dogodke« in raz
prave na Mestni občini Novo 
mesto v zvezi z izdelavo in do
polnitvami obstoječih prostor
skih aktov Mestne občine Novo 
mesto pri programski zasnovi 
Drgančevje. Vsi smo se trmasto 
in zavzeto prizadevali, da je po
stalo območje Drgančevja rezer
virano za bodočo univerzo v 
Novem mestu. Naša stališča smo 
posredovali Mestni občini in pri 
tem vztrajali na uresničevanju 
obstoječih prostorskih aktov ur
banistične zasnove iz leta 2002. 
Pomembno je bilo poudariti, da 
je ustanovitev Univerze v No
vem mestu ena temeljnih stra
teških usmeritev v Regionalnem 
razvojnem programu za TV Slo
venijo do 2006 in v Strategiji raz
voja Mestne občine Novo me
sto ter je skladna s strategijo raz
voja visokega šolstva v Republi
ki Sloveniji (Nacionalni program 
visokega šolstva). V preteklem 
letu smo naredili v vsebinskem 
pogledu temeljne korake za raz
voj novih visokošolskih zavo
dov. Izdelana sta elaborata za us
tanovitev dveh novih visokošol
skih zavodov, ki se bosta vključi
la v višješolsko in visokošolsko 
mrežo šol v Novem mestu. No
vo nastala zavoda nimata zago
tovljenih prostorskih pogojev za 
svoje delovanje. Rešitev vidimo 
v izgradnji objektov na prosto
ru, rezerviranem za nastanek 
univerze

Projektni svet za izvedbo pro
jekta univerze v Novem me
stu

V letu 2003 so ustanovili 
Projektni svet za izvedbo projek
ta univerze v Novem mestu. Pro
jektni svet je na svojih doseda
njih sejah oblikoval več pomem
bnih stališč, ki se nanašajo na 
pripravo in zasnovo programov 
Visokošolskega središča. Skupaj

z člani društva Akademska po
buda Univerza Novo mesto je 
organiziral posvet 28. maja 
2004, ki se gaje udeležilo veliko 
predstavnikov iz gospodarstva, 
poslancev iz naše regije, šolstva 
in društva Akademska pobuda 
Univerza Novo mesto. Mestni 
občini Novo mesto smo posre
dovali naslednja ugotovitve in 
sklepe:
• Skladno s 4. členom akta o 

ustanovitvi Visokošolskega 
središča Novo mesto bodo 
vsi novi visokošolski zavodi 
v regiji in novi visokošolski 
programi nastajali v okviru 
Visokošolskega središča No
vo mesto.

• Za delo Visokošolskega sre
dišča se zagotovijo material
ni in kadrovski pogoji.

• Zemljišča za izgradnjo uni
verzitetnega kampusa bo za
gotovila Mestna občina No
vo mesto.

• Imenuje se projektna skupi
na za pripravo idejne in pro
jektne dokumentacije za iz
gradnjo prostorskih kapaci
tet.

• Imenuje se projektna skupi
na za pripravo visokošolskih 
programov.

• Imenuje se projektna skupi
na za ustanovitev razvojno 
raziskovalnega inštituta.

V Sloveniji mora biti več uni
verz

Številni strokovnjaki in ra
zumniki v Sloveniji in v Novem 
mestu smo še vedno prepričani, 
da bi moralo biti v naši Slovenji, 
ki ima 2 milijona prebivalcev, bis
tveno več univerz, kot jih ima
mo danes. Torej manj gigantskih 
velikih univerz (dve naši univer
zi sta »velika dinozavra« tudi v 
svetovnem merilu) in več manj
ših, fleksibilnejših, specializira
nih in sodobnejših univerz. Tak
šnih univerz, ki bi omogočale na
justreznejše izobraževanje za 
mlade ljudi, in to na področjih, 
ki so za naše ožje okolje ključ
nega pomena.Tako ravnajo že 
na Finskem, kjer je 18 univerz 
pri 6.5 milijonih prebivalcih, v 
Honkongu, kjer je pri 8 milijo
nih prebivalcih že 90 univerz , v 
ZDA, na Irskem, Singapurju, v 
Južni Koreji in še drugje.

Ustanavljanje novih visoko
šolskih središč, posebnih specia
liziranih fakultet in novih uni
verz prav gotovo spada med so
dobna slovenska prizadevanja 
za decentralizacijo v visokem 
šolstvu. Naši novi programi in 
novi visokošolski centri bodo za
nesljivo vnašali nove pristope in 
tudi konkurenco do klasičnih 
programov (v treh) slovenskih 
univerzah. Bodoči programi bo
do vplivali kot katalizator pri pre
novi slovenskega visokega šols
tva, ki naj bi bilo še bolj razvojno 
naravnano in usklajeno z najpo
membnejšimi razvojnimi progra
mi slovenskega gospodarstva.

Za ustanovitev nove sloven
ske univerze imamo v Novem 
mestu velike in odlične kompa
rativne prednosti: zelo uspešno 
gospodarstvo, že kar urejeno in
frastrukturo (knjižnica, muzej, ar-
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hivi, Kulturni center), razvito 
razvojno-raziskovalno dejav
nost v Krki, Revozu, Trimu, No- 
volesu in v drobnem gospodars
tvu. Tudi v občinah Metlika, Čr
nomelj, Trebnje in še kje je gos
podarska in družbena dejavnost 
na zadovoljivi višini. Novo me
sto, Dolenjska in Bela Krajina 
imajo izredno bogato ustvarjal
no, gospodarsko, kulturno in 
zgodovinsko tradicijo. Mnogi 
naši slavni rojaki, znanstveniki, 
umetniki, raziskovalci so se vid
no uveljavili v Sloveniji in drugje 
po svetu. Spadamo med gospo
darsko najrazvitejše regije v Slo
veniji. Skratka, v Novem mestu 
imamo vse danosti za ustanovi
tev nove slovenske univerze.

Posebej moram poudariti, da 
bomo uspešni, le če bomo prav 
vsi delovali med seboj usklaje
no, da ne bomo podvajali naših 
dejavnosti in ustanavljali nepo
trebne nove institucije ali usta
nove. Obstoječim in že registri
ranim ustanovam pa moramo 
dati in zagotoviti optimalne pri
stojnosti, ki bodo ustrezale naši 
premišljeni in novi, dogovorjeni 
strategiji razvoja bodoče univer
ze v Novem mestu.

Z uresničitvijo naših progra
mov visokošolskega in univerzi
tetnega študija bo Novo mesto 
in naše širše okolje zaživelo v 
drugačnem, bolj spodbudnem 
utripu, k nam bodo prihajale no
ve generacije študentov. K nam 
bo prišla mladost, novi izzivi, 
nova pričakovanja, nova upanja, 
nove generacije strokovnjakov, 
novi gospodarski in poslovni 
programi in tudi nov, plemeni
tejši kulturni in ustvarjalni svet. 
K nam naj torej pride nova svet
loba in novo upanje.
e

JOŽA MIKLIČ

Razvoj v preteklosti je po
kazal, da vsako praktično delo 
zahteva nenehno dopolnjeva
nje znanja in prilagajanje ali ce
lo spreminjanje osnovnega, for
malno priznanega poklicnega 
znanja. Še ne tako davno v pre
teklosti je zdravnik zdravil bol
nike, danes pa lahko tudi proda
ja zdravila in raziskuje tržišče. 
Imamo zelo uspešne gozdarske 
inženirje v kozmetiki, da ne go
vorimo o ekonomistih, ki so se 
iz računovodij transformirali v 
revizorje, cenilce premoženja, 
inšpektorje, managerje, medij
ske strokovnjake, analitike, di
rektorje, politike in še bi lahko 
naštevali. Če bi jim zastavili vpra
šanje, kje in kako so dograjevali 
svojo formalno izobrazbo, da so 
bili kos svojim nalogam, bi jih ze
lo malo omenilo šole, ki so jih 
obiskovali. Danes pretežni del 
dopolnilnega znanja izhaja iz iz
kušenj, delno tudi na račun slab
še kakovosti delovanja oziroma 
poslovanja.

In kako bo s pridobivanjem 
poklicnega znanja v prihodnje? 
Razveseljivo j e poslušati mnenja 
strokovnjakov, ki so oblikovali 
Strategijo razvoja Slovenije, da 
bodo prioritetna vlaganja v člo
veški kapital oziroma v izboljša
nje izobrazbene strukture in po
večanje stopnje delovne aktiv
nosti, kar je možno razumeti, da 
bodo šole v prihodnje bolje in v 
večji meri servisirale potrebe gos
podarstva in drugih predvsem 
po novih in operativi potrebnih 
znanjih. Da bi dobili čimbolj otip
ljivo podobo o tem, kakšna zna
nja bodo izobraževalne institu
cije morale zagotavljati v prihod
nje, poglejmo nekaj gospodar
skih napovedi.

Poslovna napovedovanja 
prihodnosti nakazujejo, da se v 
vseh dejavnostih izjemno hitro 
spreminjajo tehnološki in tržni

temelji delovanja. Kemija se 
združuje z elektroniko in pro
gramsko opremo, farmacija z 
modo, avtomobilizem z obliko
vanjem in finančnimi spretnost
mi. Preobilju se družba izogiba 
tako, da stvari združuje na nove, 
čudne načine: zabavno učenje, 
antibakterijska oblačila, elektron
ska pošta, hrana z dodatki zdra
vil in tako naprej. Nastaja sprot
na družba, ki nas sili v sprotne 
rešitve, kot so poslovanje preko 
povezanih sistemov in dobavnih 
verig brez zalog, sprotno dolo
čanje cen, ustvarjanje blagovnih 
znamk in nenehno iskanje no
vih informacij. Pogosto stroški 
za informacije, kaj bi pritegnilo 
pozornost vsega sitih in čedalje 
zahtevnejših kupcev, že stanejo 
več kot dejanska proizvodnja iz
delka. Vstop v posamezne pa
noge je vedno bolj odprt, pod
jetja delujejo v različnih pano
gah, da lahko uporabljajo pretež
ni del svoje sposobnosti, ne pa 
fizična sredstva, saj ta prepušča
jo dobaviteljem po vsem svetu. 
Naš odnos z enim in istim pod
jetjem lahko hkrati vsebuje ele
mente sodelovanja, konkurence, 
nabave in nakupa. Ljudje se zdru
žujejo po nazoru in sposobnosti 
in delujejo globalno: ekonomisti, 
arhitekti, hekerji, inženirji, glas
beniki in drugi črpajo svoje spret
nosti in nazore v globalni skup
nosti, imajo svoj jezik, način ob
lačenja, znake, simbole, toteme, 
rituale...(l). V Evropski uniji je 
uveljavljena tehnološka platfor
ma, po kateri so izbrana tehno
loška področja skupnega pome
na, kot npr. gorilne celice in na- 
noelektronike, mobilne in brez
žične komunikacije, inovativna 
medicina, oskrba z vodo, bioteh
nologije ter rastlinske genomike, 
gradbeništvo. V razpravah o stra
tegiji razvoja Slovenije je bil do
sežen strokovni konsenz podjet

ji, raziskovalnih organizacij, po
sameznih ekspertov ter držav
nih in paradržavnih institucij o 
tem, da so za prihodnost Slove
nije najpomembnejša področja 
informacijske in telekomunika
cijske tehnologije, biotehnologi
ja, farmacija in živilstvo, mate
riali, okoljske tehnologije in traj
nostno gospodarstvo, promet in 
mobilnost, trajnostna gradnja, 
medicina in vseživljenjsko uče
nje (2). Vedno bolj prevladuje 
prepričanje, da bo uveljavljanje 
novih tržnih in tehnoloških izzi
vov zahtevalo prenovo vodenja 
in upravljanja podjetij. Managerji 
prihodnosti bodo morali znati 
spodbujati željo v ljudeh po pre
skušanju novih stvari in izziva
nju obstoječih, tudi dobro stoje
čih dejavnosti. Njihov uspeh bo 
odvisen od radovednosti sode
lavcev in njihove želje po eks
perimentiranju. Odprtost mana- 
gementa za spremembe ter nje
gov nenehni dvom v izpostav
ljeni red in stabilnost bo pomem
bno spodbujalo uveljavljanje in 
trženje storitev. Vodje bodo mo
rali iskati odlične poslovne mo
dele, da bodo čim bolje obvla
dovali tveganja, hitro odkrivali 
priložnosti in se osredotočili na 
izdelke in storitve s tržnimi pred
nostmi. Morali bodo biti vizio
narji, ki bodo znali od zaposle
nih in svojih strank zbrati dobre 
zamisli, ocenjevati in presojati s 
transparentnimi merili ter vizijo 
prevajati v konkretne, realistič
ne in rokovno natančno načrto
vane korake na poti do idejnega 
načrta, projekta, pristojnosti, vi
rov sestavin ter financiranja. V 
visoko storilnih timih bo moralo 
biti dovolj veščin in sposobno
sti za trženje, tehnologijo ter ra
ziskave in razvoj kot tudi social
nega, tehničnega in finančnega 
znanja. Za tako delo bodo po
trebovali bogato operativno 
znanje, sposobnost za hitro od
ločanje in ukrepanje ter precejš
nje veščine usklajevanja ti
mov...(3)

Opozorila v prihodnost za
zrtih ljudi so številna tudi za po
dročja upravljanja lokalnih sa
mouprav in države, njihovih stro
kovnih služb, zavodov in javnih 
podjetij.

Izzivi prihodnosti nalagajo 
pedagoškim strokovnjakom in 
staršem najzahtevnejše naloge; 
prvi morajo ponuditi izobrazbe
ne programe, s katerimi bodo 
omogočali pridobivanje v pri
hodnje potrebnega znanja, dru
gi pa morajo temeljito razmisli
ti, v katere izobrazbene progra
me bodo usmerjali nove rodo
ve. Pričakovati je, da se bo pou
čevanje temeljnih znanj, kot so 
matematika, fizika, kemija, tuji 
jeziki, osnove gospodarjenja in 
vodenja ter obvladovanje med
sebojnih odnosov, razširilo v vse 
izobraževalne programe in bo
do ta znanja v potrebnem obse
gu pridobili vsi poklici. Potreb
no pa se bo na novo opredeliti 
in se v večji meri načrtno in cilj
no sporazumevati s kapitalom o 
zagotavljanju in načinu pridobi
vanja dodatnih poklicnih, spe
cifičnih in praktičnih znanj, kot 
so npr. antibakterijske tkanine.Natečajni elaborat številka 23

industrijska mikrobiologija, ana
liza tveganj ... Nenehno se bo 
povečevala potreba delodajal
cev in želja delojemalcev po so
delovanju z šolami, zlasti z fa
kultetami, pri katerih se je mož
no konzultirati in ki s prakso de
lujejo tudi vzgojno-svetovalno. 
Šole bodo morale imeti boljši 
pregled nad znanjem, ki nastaja 
v praksi, in ga organizirano po
sredovati zainteresiranim na se
minarski način, v modulih, s spe
cialističnim študijem ali na kak
šen drug primeren način.

Iz teh in podobnih razlogov 
ni slučajno, da v Sloveniji pote
kajo živahne priprave na širitev 
izobrazbenih zmogljivosti še po
sebno visokošolskega študija. 
Tudi v Novem mestu ni drugače 
in z velikim zaupanjem se ozira
mo na Visokošolsko središče, ki 
so ga prav zaradi porajajočih se 
novih potreb že pred leti usta
novili poleg Mestne občine še 
Krka, Trimo, Krašcommerce, 
Adria Mobil, Begrad, Danfoss, 
Nova ljubljanska banka. Dolenj
ske pekarne, Kolpa, Komet, KZ 
Krka, Labod, Merkator Dolenj
ska, Revoz, Območna zbornica, 
zavarovalniška družba Sloveni- 
ca, Zavarovalnica Triglav (OE 
Novo mesto) in Pedagoška ob
zorja. Visokošolsko središče je 
že veliko volje in dela vložilo v 
oblikovanje evropsko primerlji
vih visokošolskih programov za 
visoke šole in fakultete v Novem 
mestu, ki morajo biti vsaj štiri, 
da se lahko začnejo postopki za 
priznanje univerze. Tudi Mest
na občina Novo mesto je z izve
denim razpisom za arhitekturno 
zasnovo univerzitetnega kampu
sa v Dergančevju pospešila us
tanavljanje univerze ter dala no
vo upanje gospodarstvu, delo
dajalcem in mestu. Toda pripra
ve potekajo prepočasi in niso 
dorečene do take mere, da bi za
gotavljale izvedbo. Kot je ugo
tovil projektni svet župana na 
svoji zadnji seji, še niso priprav
ljeni dolgoročni in letni progra
mi nalog ter financiranja. Iz teh 
razlogov se ustanovitelji še ved
no niso dogovorili o zagotavlja
nju sredstev za delovanje univer
ze in za vlaganja. Imenovana tu
di ni uprava univerze. Po dese
tih letih prizadevanj je žal mož
no ugotoviti, da capljamo na 
mestu in nas močno prehiteva
jo na novogoriški Politehniki, Fa
kulteti za evropske študije, Uni
verzi Hermana Celjskega pa tu
di visoke šole v Krškem in na 
Mirni. Če v Novem mestu ne bo 
kmalu kaj bistveno drugače, se 
bo moralo naše gospodarstvo 
ozreti po novih rešitvah.

(1) dr.Kjell A.Nordstrom in dr. 
Jonas Ridderstrale: Ko zaigra talent, kapi
tal pleše

(2) dr. Marko Kos in dr. Peter 
Stanovnik, Državni svet 8.3.2005

(3) prof. Jean Philippe Desc- 
hamps, Forum IEDC 2004
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VITES - NOVA ZNANJA, NOV PRISTOP
PROF. DR. PETER NOVAK

Več kot tri leta je bilo potreb
no, da je Visokošolsko središče 
Novo mesto pridobilo soglasje 
oziroma pozitivno mnenje Sve
ta za visoko šolstvo Republike 
Slovenije o izpolnjevanju pogo
jev za ustanovitev novega viso
košolskega zavoda z imenom 
Visoka šola za TEhnologije in 
Sisteme (VITES).

Zamisel, da je potrebno na 
območju širše Dolenjske ali sta
tistične regije Jugovzhodna Slo
venija, poleg obstoječih družbo
slovnih visokih šol, ustanoviti tu
di visoke šole tehnične usmeri
tve, je stara več kot 8 let. O tem 
je bilo več razprav v okviru druš
tva Akademska pobuda, v okviru 
občinskih organov, na 
27.09.2001 ustanovljenem Viso
košolskem središču (VS NM), v 
okviru iniciativnega odbora za us
tanovitev Univerze Novo mesto 
in na Projektnem svetu za izved
bo projekta ustanovitve univer
ze v Novem mestu (ustanovljen 
s sklepom župana mag. Boštja
na Kovačiča dne 28. 11. 2003).

Še pred sprejetjem Razvojne
ga programa JV Slovenije za ob
dobje 2001-2006, v katerem je 
bil sprejet tudi projekt Univerza 
Novo mesto, je bila osnovana po
sebna delovna skupina za pripra
vo potrebne dokumentacije za 
ustanovitev nove visoke šole za 
tehnično področje. Prvo iniciati
vo so podali spomladi 2002 čla
ni skupine dr. Boris Duiar, mag. 
Marjan Blažič, Štefan David, 
Drago Simončič in Božo Koče
var. Na sestanku 14. marca 2002 
so sklenili, da s posebnim dopi
som predlagajo Visokošolskemu 
središču NM ustanovitev Visoke 
strokovne šole za strojništvo.

Visokošolsko središče NM je 
nato imenovalo Komisijo za pri
pravo projekta ustanovitve Viso
ke šole za strojništvo, ki sojo se
stavljali: prof. dr. Peter Novak kot 
predsednik, dr. Iztok Golobič kot 
namestnik predsednika ter dr. 
Drago Zuljan, Drago Simončič 
in Božo Kočevar kot člani. Svo
jo prvo sejo je imela komisija 1. 
avgusta 2002. Na njej je sprejela 
program dela in nekaj sklepov, ki 
so bili za nadaljnji potek dela ze
lo pomembni in jih v nadaljeva
nju navajamo.

Cilji šole
Visoka strokovna šola bo v 

okviru VS NM izvajala interdis
ciplinarne in specialistične pro
grame ter z njimi povezane apli
kativne in temeljne raziskave. Štu
dij bo usklajen z interesi industri
je in predizobrazbo posameznih 
kandidatov ter bo zagotavljal naj
višji dosegljiv nivo za izobraže
vanje visoko strokovnega kadra 
za prakso. Poleg širše Dolenjske 
in obmejnega območja, ki naj bi 
dala največ študentov, mora štu
dij v Novem mestu postati zani
miv tudi za ostala področja v Slo
veniji.

V skladu s sprejetim sklepom 
tudi ni bil več aktualen samo stroj
niški program, ampak program,

ki zajema področje tehnike v 
povezavi z upravljanjem in eko
nomskimi vedami. Poleg tega so 
bila predlagana tudi različna no
va imena za šolo. Zaradi zgo
dovine je prav, če jih navede
mo: Visoka strokovna šola »No
vomeški inštitut za tehnologije 
in upravljanje - NITU«, Dolenj
ski inštitut za tehnologije in si
steme (DITES) in zadnje do
končno oblikovano ime, ki ne 
vsebuje geografskih pojmov, Vi
soka šola za tehnologije in si
steme - VITES.

Sklep je tudi bil, da bo študij 
na novi šoli interdisciplinaren 
in bo obsegal naslednja področ
ja:
• proizvodne tehnologije,
• mehatronika,
• oblikovanje,
• informatika,
• energetika,
• procesne tehnologije (ke

mijsko in biotehnološko),
• upravljanje procesov in si

stemov,
• hišna tehnika,
• gospodarjenje z okoljem.

V skladu z dogovorom sta
bila opravljena tudi razgovora z 
obema Fakultetama za strojniš
tvo v Ljubljani in Mariboru o so
delovanju, ko bo nova šola za
živela. Predstavniki obeh fakul
tet so soglašali z ustanovitvijo 
in sprejeli dogovor o sodelova
nju. Do ustanovitve nove šole 
pa bo Fakulteta za strojništvo v 
Ljubljani še naprej izvajala di
slocirani pouk strojništva v No
vem mestu.

Do novembra 2002 je ko
misija pripravila prvo verzijo ela
borata za ustanovitev nove šo
le pod imenom DITES in jo po
sredovala VS NM v pregled in 
sprejem.

Proces do soglasja
20. novembra 2002 je Svet 

VS NM na svoji drugi seji spre
jel predlagani elaborat s pro
gramom šole in imenoval prof. 
dr. Petra Novaka za v.d. deka
na šole v ustanavljanju. V de
cembru so bili povabljeni tudi 
možni predavatelji na novi šoli, 
da pošljejo svoja soglasja in do
kumente o izvolitvi. V mesecu 
januarju in februarju so se do
polnjevali programi in soglasja 
predavateljev. Zaradi konku
renčne klavzule Univerze v Ljub
ljani je bilo nekaj težav s soglas
ji. Rektorju univerze je bilo po
slano posebno pismo in oprav
ljen razgovor o možnem sode
lovanju učiteljev z ljubljanske 
univerze v Novem mestu, po
sebno mlajših, ki imajo nazive, 
nimajo pa ustreznih delovnih 
mest. Pridobili smo tudi soglasja 
večjega števila učiteljev s tujih 
univerz, ki so pripravljeni oprav
ljati časovno omejeno pedagoš
ko delo. Delo na pripravi elabo
rata seje nadaljevalo in v juniju 
2003 je bil na 13. seji Komisije 
za pripravo projekta sprejet ela
borat za ustanovitev nove šole

s splošnim imenom Visoka šola 
za tehnologije in sisteme ter pri
pravljen za nadalnji postopek. 
Elaborat je bil poslan na Mini
strstvo za šolstvo in znanost s 
prošnjo, da Svet za visoko šols
tvo da svoje soglasje. Služba 
Sveta je 24.10.2003 obvestila 
VS NM, daje potrebno elaborat 
dopolniti s podatki o datumu iz
volitve potencialnih učiteljev. 
Elaborat smo dopolnili in ga po
novno posredovali Svetu za vi
soko šolstvo. Služba je nato v 
januarju 2004 ponovno zah
tevala dopolnitev, v tem prime
ru s soglasji delodajalcev viso
košolskih učiteljev. Ne glede na 
naša vprašanja, zakaj že v prvem 
pregledu niso zahtevali teh do
polnitev, če so potrebna, smo 
elaborat dopolnili in ga posre
dovali Svetu. Toda 4. maja 2004 
smo dobili ponovno dvoje ob
vestil, da moramo elaborat do
polniti z zaposlitvenimi potreba
mi in kadrovskim načrtom za iz
vajanje programa in podrobne
je predstaviti raziskovalno ozi
roma strokovno utemeljenost 
programa. Več kot očitno je bi
lo, daje služba Sveta po nalogu 
predsednice ali samega ministra 
zavlačevala obravnavanje naše 
vloge. V juliju je bil sprejet nov 
zakon o visokem šolstvu in Svet 
je sklenil, daje potrebno vse vlo
ge, ki še niso bile sprejete, do
polniti v skladu z novim zako
nom. Zato smo ponovno uskla
dili elaborat z novimi zakonski
mi določili, mu dodali vse po
trebne dokumente in pojasnila 
in ga ponovno poslali v soglas
je. Šele po volitvah v jeseni 
2004 se je stvar premaknila in 
novi Svet za visoko šolstvo je 
na osnovi mnenj ekspertov dal 
soglasje za ustanovitev nove šo
le v decembru 2005.

Zakaj VITES?
TL ustanovitvijo Visoke šole 

za tehnologije in sisteme VITES 
in razvojem študijskega progra
ma Tehnologije in sistemi se je 
gospodarstvo regije v okviru VS 
NM odločilo za samostojno raz
vojno pot na področju terciar
nega izobraževanja, saj obstoje
či izobraževalni sistem ne zago
tavlja dovolj hitrega razvoja člo
veških virov v statistični regiji Ju
govzhodna Slovenija. Z razvo
jem novih izobraževalnih zavo
dov in programov bomo ustvari
li pogoje za uresničevanje stra
teških ciljev Enotnega program
skega dokumenta Republike Slo
venije, Nacionalnega programa 
visokega šolstva Republike Slo
venije in Regionalnega razvoj
nega programa za območje 
Jugovzhodne Slovenije do leta 
2006. Z ozirom na predvideni 
specifični program in usmeritve 
ter nov pristop pri pripravi in po
dajanju učne snovi, pričakujemo 
vpis študentov iz vseh krajev Slo
venije, sosednjih pokrajin in šti
pendistov naše industrije iz tuji
ne. Sodelovanje znanih tujih 
učiteljev s specialnih področij,

kjer nimamo domačih strokov
njakov, je zagotovljeno s sodob
nim načinom e-študija, seminar
skim in projektnim delom.

Ugotavljamo, da v regiji ni 
razvojno-raziskovalnih subjek
tov, tehnično-tehnološka oprem
ljenost za razvoj no-raziskoval no 
delo pa je relativno slaba. Izje
ma so Krka, Trimo in Danfoss. 
Prav tako regija nima visokošol
skih zavodov s tehnično ali teh
nološko usmeritvijo, v katerih bi 
se odvijalo terciarno izobraževa
nje in bi predstavljali zagotovilo 
za dvig izobrazbene ravni in us
posobljenosti delavcev, potreb
nih za nadaljnji razvoj gospo
darstva, ter posledično za dvig 
dodane vrednosti. Njeno zao
stajanje na področju človeških 
virov predstavlja razvojno oviro 
in veliko nevarnost, da regija ne 
bi sledila načrtovanim razvojnim 
trendom. Poleg tega pomeni us
tanovitev novih visokih šol (in 
v bodoče, po potrebi, fakultet) 
tudi pomemben faktor pri pro
mociji industrije, iz katere bodo 
šole dobile učitelje specialnih 
znanj, ter, obratno, promocijo 
šole z uspešnim delom učiteljev 
v industriji. Šolanje štipendistov 
posameznih tovarn v okolju, kjer 
poteka tudi proizvodnja, je ena 
od najpomembnejših kompo
nent uveljavljanja slovenske in
dustrije v tujini ( zgodovina šti
pendiranja in šolanja kadrov iz 
republik bivše Jugoslavije in tu
jih štipendistov vlade Jugoslavi
je to v celoti potrjuje).

Analiza stanja na področju 
terciarnega izobraževanja v 
Jugovzhodni Sloveniji in Posav
ju kaže, da sta univerzi v Ljublja
ni in Mariboru vseskozi zazna
vali potrebe po izvajanju visoko
šolskega izobraževanja v obeh 
statističnih regijah. Visokošolski 
zavodi so izvajali in izvajajo štu
dij na svojih dislokacijah. Prevla
dujejo vpisna mesta za izredni 
študij.

Ugotavljamo, da fakultete si
cer izvajajo študijske programe 
na območju obeh regij, a niso 
zainteresirane za razvoja terciar
nega izobraževanja in razvojno- 
raziskovalne dejavnosti v njih. 
Programe izvajajo z lastnim ka
drom, ki v pretežni večini nima 
sodobne industrijske prakse, in 
si ne prizadevajo pridobiti in raz
viti pedagoško-raziskovalni ka
der v regiji, ne prilagajajo pro
gramov potrebam okolja in ne 
razvijajo programov vseživljenj
skega učenja. Ne morejo in ne 
vlagajo v infrastrukturo: zagotav
ljanje lastnih prostorov za izva

janje programa in njihovo 
opremljenost, razvoj strokovnih 
knjižnic, ustvarjanje pogojev za 
razvojno in raziskovalno dejav
nost. Interakcija med izobraže
valnimi institucijami in regional
nim okoljem je relativno slaba. 
Študentska dejavnost se zato ne 
razvija.

Na območju statističnih re
gij Jugovzhodna Slovenije in 
Spodnjeposavska je delež mla
dega prebivalstva za okoli 2% 
višji od slovenskega povprečja 
(Regionalni razvojni program, 
2002). V Novem mestu, Breži
cah, Krškem, Črnomlju in Ko
čevju se nahaja dvanajst srednjih 
šol, kijih obiskuje 10 514 dija
kov (Statistični letopis, 2004). 
V študijskem letu 2004/2005 se 
je iz obeh regij v prvi letnik ter
ciarnega izobraževanja vpisalo 
3590 kandidatov, od tega 2726 
v visokošolske programe in 864 
v višješolske programe (Analiza 
vpisa, 2004). Po stalnem biva
lišču izhaja iz obeh regij 10 515 
študentov (7263 rednih), ki štu
dirajo na Univerzah v Ljubljani, 
Mariboru, na Primorskem, na sa
mostojnih visokošolskih zavo
dih ter na višjih šolah (Statistič
ni letopis, 2004). Od tega je v 
zavode terciarnega izobraževa
nja na območju regije trenutno 
vključenih 3129 študentk in štu
dentov, od katerih jih je 1000 
rednih študentov starostni sku
pini pod 25 let in 2037 izrednih 
(Statistični letopis, 2004).

Pomembna je tudi ugotovi
tev, da je študijski čas na seda
njih univerzah nesprejemljivo 
dolg in presega vse predpisane 
norme. Izpad študentov je, za
radi velike odtujenosti med uči
telji in študenti, nadpovprečen 
in zato so tudi stroški šolanja ve
liki.

Z razvojem mreže višjih stro
kovnih šol se izrazito povečuje 
tudi število višješolskih diplo
mantov. Najboljši med njimi ka
žejo interes za izobraževanje tu
di na visokošolski ravni, saj je 
glavni razlog za neodločanje 
mladih za visokošolski študij na 
univerzah v Sloveniji predvsem 
v slabih socialnih in zlasti finanč
nih razmerah, ki se z naraščajo
čim razslojevanjem družbe le še 
povečujejo. Z razvojem novih 
kvalitetnih, specializiranih in 
študijsko učinkovitih visokih šol 
v regijah se bo izboljšala dostop
nost do vseh oblik in stopenj ter
ciarnega izobraževanja. Možno
sti mladih in odraslih za študij 
se bodo bistveno izboljšale, kar 
bo prispevalo k večji pravično-
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sti pri zagotavljanju enakih mož
nosti.

Pričakujemo pa tudi spre
membo načina brezplačnega fi
nanciranja študija, ki bo bolj ve
zan na učni uspeh študenta kot 
pa na visokošolsko institucijo.

Že v letu 1976 seje na pobu
do gospodarstva, občin in sred
njih šol začel izvajati višješolski 
študij strojništva, ki ga izvaja Fa
kulteta za strojništvo Univerze 
v Ljubljani. Višješolski študij 
strojništva je prerasel v visoko
šolski strokovni študij leta 1996. 
Vsako leto je vpisanih več kot 
40 rednih študentov in prav to
liko študentov ob delu. V dvaj
setih letih je bilo v program vpi
sanih več kot 1000 študentov. 
Ugotavljamo, daje širše okolje 
od dislocirane oblike izobraže
vanja dobilo premalo. Pridobilo 
je le diplomante. Fakultete iz 
sredstev, ki so jih prejemale za 
izvajanje programa na disloka- 
cijah (plačila šolnin, prispevek 
Mestne občine NM, donatorska 
sredstva (ne)gospodarstva), ni
so mogle ali hotele izdvajati de
leža za razvoj izobraževalne in
frastrukture v regiji, za izvajanje 
programov si niso prizadevale 
usposobiti strokovnega kadra iz 
dislociranega okolja, povezava 
z (ne)gospodarskimi subjekti je 
bila šibka. Prav tako fakultete ni
so spodbujale razvoja raziskoval
nih institucij in raziskovalcev v 
regiji. Tudi odzivnost na potre
be gospodarstva regije po vse
življenjskem izobraževanju je bi
la slaba oziroma je ni bilo.

Zaradi vsega naštetega, 
predvsem pa zaradi razvojne na
ravnanosti dolenjskega gospo
darstva, bo regija razvijala mre
žo institucij terciarnega izobra
ževanja, Visoka šola za tehno
logije in sisteme bo del te mre
že. Ustanovitelji bodo za delo
vanje zavodov zagotovili infra
strukturo in sredstva za zagon.

V celotno aktivnost se je 
vključila tudi Mestna občina 
Novo mesto, ki pripravlja vse po
trebno za zagotovitev prostor
skih možnosti za celovit in ne
moten razvoj bodočega univer
zitetnega kampusa Novo mesto 
na območju Drgančevja.

Za zagotovitev prostorskih 
možnosti razvoja Visokošolske
ga središča Novo mesto, je 
Mestna občina Novo mesto v 
spremembah in dopolnitvah 
svojih strateških prostorskih ak
tov v letu 2004 zagotovila in 
uveljavila zemljišča na območju 
Drgančevja v obsegu okoli 23 ha. 
Področje je bilo predmet nate
čajne urbanistične in arhitektur
ne obdelave v navezavi na jav
no državno in občinsko gospo
darsko infrastrukturo, katere 
Programski cilji so usklajeni z 
vsemi občinami statistične regi
je JV Slovenija. Natečaj je bil za
ključen septembra 2005 in Mest
na občina Novo mesto je z na
tečajem pridobila sodobno urba- 
nistično-arhitekturno rešitev 
Univerzitetnega kampusa Novo 
mesto v Drgančevju. Lokacijska

i il.:.-

dokumentacija za območje kam
pusa bo pripravljena do sredine 
leta 2006.

Upoštevati moramo, da se, 
z vstopom v Evropsko unijo, 
Sloveniji na področju izobraže
vanja odpirajo nove možnosti. 
Slovenski visokošolski prostorje 
postal del evropskega. Če želi
mo v tem prostoru delovati ena
kopravno, moramo zmanjšati 
zaostajanje za članicami, dose
či sodelovanje in specializacijo 
znotraj slovenskega visokošol
skega prostora in se povezati z 
visokošolskimi institucijami v dr
žavah članicah (realizacija poli
tike in ukrepov EU).

Bližina Schengenske meje 
predstavlja pomembno razvoj
no kategorijo. Pričakujemo, da 
bo prav naše Visokošolsko sre
dišče postalo gravitacijska toč
ka za čezmejno širjenje idej, po
litik in znanja iz EU proti vzho
du. Pričakujemo tudi priliv štu
dentov iz zahodne Hrvaške ter 
Bosne in Hercegovine ter iz dr
žav, v katerih ima naša industri
ja interes za razvoj.

Študi/ski program Tehnologi
je in sistemi ter način njego
vega izvajanja

Organizacija in izvajanje štu
dija bo osnovano na mentor
skem principu ob strogem spo
štovanju načel ISO 9001-2000 
(vsak odgovarja za kakovost 
svoje faze pri izdelavi izdelka - 
v našem primeru za znanje štu
denta - ko ga preda v naslednjo 
fazo). Ta koncept se pri sedanji 
obliki študija na univerzah v Slo
veniji ni mogel uveljaviti iz dveh 
razlogov: okornih predpisov in 
odpora učiteljev, da bi delali v 
skladu z ISO 9001 -2000, saj to 
pomeni, biti na razpolago štu
dentu 8 ur dnevno v celotnem 
času študijskih obveznosti (de
vet mesecev na leto)

Cilj študijskega programa 
Tehnologije in sistemi je, uspo
sobiti diplomanta za uspešno 
vključitev v neposredno delov
no okolje ali nadaljevanje študi
ja na drugi stopnji terciarnega 
izobraževanje na področju teh
niških ved ali proizvodnih teh
nologij.

Diplomant bo usvojil tehniš
ka, tehnološka, informacijska, 
organizacijska, ekonomska, so
ciološka in pravna znanja ter 
metode raziskovano-razvojnega 
dela, potrebnega za začetek in
ženirske prakse ali nadaljevanje 
izobraževanja. Pridobil bo zna
nja, potrebna za presojo druž
bene, okoljske in etične odgo
vornosti pri svojem delu.

Diplomant bo imel izobraz
bo in komunikacijske veščine, 
primerljive z najboljšimi v EU in 
potrebne za različne karierne 
možnosti ter izoblikovano potre
bo po vseživljenjskem učenju.

Skladno s potrebami gospo
darstva in strategijo razvoja bo 
diplomant usposobljen za načr
tovanje, upravljanje in vodenje 
procesov proizvodnje in poslo

vanja. S strokovnim znanjem s 
področij tehnologij, tehnoloških 
sistemov, procesne tehnike, in
formacijskih sistemov, ravnanja 
z okoljem, upravljanja in vode
nja, človeških virov, vzdrževanja 
in diagnostike sistemov bo v ne
posrednem delovnem okolju 
sledil ciljem celovite kakovosti 
in poslovne odličnosti.

Program namenja velik pou
darek usposabljanju za projekt
no in timsko delo. Predmetnik 
zato vključuje poleg strokovnih 
predmetov tudi tiste, ki obrav
navajo področja vodenja in 
upravljanja s človeškimi viri, us
posabljanje za vodenje proi
zvodnje, aplikacijo razvojnih 
trendov stroke, vodenje projek
tov, izvajanje marketinga in pro
daje ter organiziranje in uprav
ljanje zahtevnih nalog na stro
kovnem področju.

Za razvoj in napredek gos
podarstva ima tehniško in teh
nološko znanje vedno večji po
men, saj se stopnjuje s potrebo 
po razvoju novih tehnologij in 
novih konkurenčnih proizvo
dov. Interdisciplinarna poveza
nost znanja s področij proizvod
nih tehnologij, tehniških ved, na
ravoslovnih, družbenih, poslov
nih, upravnih ved in znanja tu
jih jezikov ter znanja, pridoblje
nega s strokovno prakso, kaže 
na interdisciplinarni značaj izo
brazbe inženirja tehnologa in 
mu omogoča vključitev v prak
tično tehniške veje in stroke gos
podarstva doma in v svetu.

S pridobljenim znanjem in 
oblikovanimi stališči do okolje
varstvenih vsebin se bodo diplo
manti lahko uspešno vključili v 
sonaravno razvijanje proizvo
dov, procesov in posodabljanje 
stroke.

Program šole bo temeljil na 
vhodnem znanju študentov in bo 
prilagodljiv, tako da bo omogo
čil optimalno izrabo študentovih 
danosti in nagnjenj ob zagotov
ljenem nivoju in kakovosti konč
nega znanja. Ni vsak za vse, to
da vsak je za nekaj najboljši. Poi
skati to najboljše in razviti do 
maksimuma, bo eden od osnov
nih ciljev šole. Omejen vpis in 
redni študij s tesnim sodelova
njem učiteljev, sodelavcev in štu
dentov bodo zagotavljali kako
vost diplomantov in ugled šole. 
Sedanja toga struktura predpi
sov sicer ne omogoča popolne 
fleksibilnosti na državnih ali pri
vatnih šolah, vendar upamo, da 
se bo to z uvajanjem novega na
čina študija hitro spremenilo. Bis
tvena novost, ki jo uvajamo, je 
možnost študija na daljavo, pri
lagoditev predmetnika tehni
kom, gimnazijcem in višješol- 
cem ter preverjanje osvojenega 
znanja z izdelki - konstrukcija
mi, katerih kakovost mora kan
didat zagovarjati, in to ne samo 
s klasičnim izpitnim spraševa
njem.

Predmetnik s kreditnim ovred
notenjem študijskih vernosti

Osnutek visokošolskega stro
kovnega študijskega programa 
Tehnologije in sistemi je oblikovan 
skladno z določili Zakona o vi
sokem šolstvu (Uradni list RS, 
št. 100/04) in Meril za akredita

cijo visokošolskih zavodov in 
študijskih programov (Uradni list 
RS, št. 101/04) ter skladno s Kri
teriji za akreditacijo inženirskih 
programov (ABET, 2004) ter 
načeli iz Bologne.

Osnutek programa je interdis
ciplinarno zasnovan.

Vsebuje predmete temeljnih 
znanosti in temeljne predmete teh
niških znanostim tehnologij, ki so 
aplikativno naravnani. Večina 
od njih ima pripadajoč labora
torij za izvajanje vaj, ki zagotav
ljajo boljše razumevanje princi
pov in njihovo uporabo. Delo v 
laboratorijih bo obsegalo 
merjenje, zbiranje podatkov, nji
hovo analizo ter pripravo in 
predstavitev pisnih/ustnih poro
čil. Temeljni predmeti, ki bodo 
zagotavljali teoretično podlago 
za strokovne predmete, so s po
dročja materialov, statike, dina
mike, trdnosti, mehanike, termo
dinamike, kemijske procesne 
tehnike, elektrotehnike in elek
tronike.

Specifična znanja, kijih bo
do študenti pridobili v strokov
nih predmetih, omogočajo dose
ganje posebnih ciljev študija. Za
jemajo področja proizvodnih 
procesov, načrtovanja in kon
struiranja, informacijskih siste
mov, računalniškega načrtovanja 
proizvodnje in proizvodov, ra
čunalniško podprte inženirske 
grafike, obdelave materialov, 
proizvodnje, analize podatkov, 
upravljanja z okoljem, uporabe 
tankih plasti, vakuumske tehno
logije, tehnologije visokih tlakov 
itd. Strokovni predmeti bodo us
posobili diplomanta za takojš
njo zaposlitev ali za poglobitev 
praktičnih znanj z nadaljeva
njem študija.

S splošnimi predmeti, ki zaje
majo področja pravnih ved, in
dustrijske lastnine, patentnega 
prava, poslovnih ved, ekonomi
je, tujega strokovnega jezika, po
slovne komunikacije in razvoja 
človeških virov, bomo pri štu
dentih razvijali v programu za
pisane splošne kompetence.

Študij traja tri leta (šest se
mestrov) in je ovrednoten s 180 
kreditnimi točkami. Tvorijo ga
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skupni predmeti (L, 2., 3. letnik), 
projektni seminar (1. letnik), iz
brani modul (2., 3. letnik) in iz
birni predmeti (2., 3. letnik). Ob
vezni sestavni del študijskega 
programa je strokovna praksa v 
neposrednem delovnem okolju, 
ki jo študent opravi v drugem in 
tretjem letniku. Prvi letnik pred
stavlja skupno osnovo študija. V 
drugem letniku se študij poglobi 
s tremi izbirnimi moduli: proi
zvodno inženirstvo, procesno 
inženirstvo ter infoinženirstvo. 
Število in vrsta modulov se bo 
prilagajala v skladu s potrebami 
in razpoložljivimi pedagogi. Zu
nanjo izbirnost omogočata dva 
izbirna predmeta. Študenti v ča
su študija opravijo obveznosti iz 
25 predmetov, interdisciplinar
ni projektni seminar, delovno 
prakso in študij zaključijo z za
ključnim projektom.

V izvajanje programov 
VITES bodo vključeni tudi tuji 
predavatelji in domači priznani 
strokovnjaki, zaposleni v gospo
darstvu , ki bodo izpolnjevali po
goje za visokošolske učitelje (sa
mo Krka, tovarna zdravil, zapo
sluje preko 40 doktorjev znano
sti).
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NASTAJANJE ZAMETKOV REGIJSKE 
UNIVERZE
JOŽICA ČAMPA

Ustanovitev in naloge Visoko
šolskega središča Novo mesto

Regija je na rastoče potrebe 
po visoko izobraženih kadrih 
odgovorila leta 2000 z ustano
vitvijo Visokošolskega središča 
Novo mesto. Ustanovilo ga je 
18 gospodarskih subjektov, v le
tu 2002 je med ustanovitelje pri
stopila tudi Mestna občina No
vo mesto. Pravno podlago za 
njegov nastanek predstavlja Na
cionalni program za visoko šols
tvo, ki postavlja decentralizaci
jo visokega šolstva med priori
tetne naloge, pot za njeno do
seganje pa vidi v nastanku višje
šolskih in visokošolskih štu
dijskih središč v osmih sloven
skih regijah.

Temeljna naloga Visokošol
skega središča je ustvarjanje po
gojev za razvoj visokega šolstva 
v regiji, ki bi postopno zadostilo 
vsem zakonski pogojem in pre
raslo v univerzo. Središče je za
čelo s svojim delovanjem jeseni 
leta 2002. Takrat sta bili imeno
vani dve projektni skupini za raz
voj dveh novih visokošolskih za
vodov in programov. Projektno 
skupino za ustanovitev Visoke 
šole za tehnologije in sisteme vo
di prof. dr. Peter Novak, projekt
no skupino za ustanovitev Viso
ke šole za pravo pa prof dr. Go
razd Trpin. Člani obeh projekt
nih skupin so priznani doktorji 
znanosti, regijo pa zastopajo 
predstavniki gospodarstva in 
višjih šol. Pri svojem deluje sre
dišče naletelo na številne ovire.

Odnos države do decentrali
zacije visokega šolstva

Država je v strateških doku
mentih navedla decentralizaci
jo in razvoj visokega šolstva med 
prioritenimi nalogami, vendar 
regijska središča ocenjujemo, da 
je resorno ministrstvo (Ministrs
tvo za visoko šolstvo znanost in 
tehnologijo - MVZT) naš zago
vornik zgolj na deklerativnem ni
voju. Dejstva kažejo, da njego
vo delovanje ni usmerjeno v ure
sničevanje prioritenih ciljev, kot 
so enake možnosti in dostop do 
izobraževanja za vse državljane, 
dvig izobrazbene ravni ter skla
den razvoj Slovenije, temveč da 
ščiti obstoječi sistem treh univer
zitetnih središč.

Financiranje visokošolskih 
središč na državni ravni je ome
njeno v Nacionalnem programu, 
ki predvideva sofinanciranje ob 
udeležbi lokalne skupnosti in 
drugih sovlagateljev. V držav
nem proračunu so sredstva re
zervirana na postavkah MVZT, 
vendar niso bila izplačana. Re
sorno ministrstvo upravlja tudi s 
sredstvi, ki jih Evropski socialni 
sklad namenja razvoju visokega 
šolstva in izenačevanju razlik 
med regijami. V letih 2004 in 
2005 je bil javni razpis za sofi

nanciranje aktivnosti pri poso
dabljanju in razvijanju študijskih 
programov visokega šolstva iz
peljan tako, da so za evropska 
sredstva lahko kandidirale le in
štitucije, ki že izvajajo visokošol
ske programe in se že sedaj na
hajajo v bolj razvitih območjih 
Slovenije, kar ni skladno z us
meritvijo evropskih strukturnih 
skladov. Visokošolska središča 
so ob obeh razpisih ugovarjala, 
a niso dobila niti odgovora.

Nobenega visokošolskega 
zavoda se ne da ustanoviti brez 
pridobljenega soglasja ministrs
tva. Svet za visoko šolstvo, or
gan, ki odloča o ustanavljanju 
novih visokošolskih programov, 
sestavljajo pretežno doktorji 
znanosti z obstoječih treh uni
verz, ki jim novo nastali zavodi 
predstavljajo konkurenco. V le
tih od 2002 do 2005 ni bil usta
novljen izven obstoječih univerz 
noben visokošolski zavod. Tudi 
Fakulteta za logistiko, s katero 
nam naši »prijatelji« večkrat po
mahajo, sodi med fakultete Uni
verze v Mariboru s sedežem v 
Celju in ima v Krškem le disloci
rani oddelek. V letošnjem letuje 
bila ustanovljena Pravna fakul
teta v Portorožu, njen ustanovi
telj pa je predsednik Sveta za vi
soko šolstvo.

Pritiski vseh neuniverzitet- 
nih slovenskih regij so veliki. Do 
novih šol in novih programov za 
našo regijo bomo prišli, če bo
mo strnili sile in se maksimalno 
angažirali vsi, tako gospodarstvo 
kot politika, stroka in javnost.

Sodelovanje z univerzitetnimi 
središči

Univerze s svojimi fakulteta
mi ščitijo svoje okope in prepo
vedujejo svojim članicam in de
lavcem sodelovanje z novona
stalimi visokošolskimi središči 
(konkurenčna klavzula). Dolo
čila Lizbonske strategije in us
meritve Bolonjske deklaracije, 
kot so prost pretok delovne sile, 
na znanju učeča družba, izena
čevanje razlik med regijami, 
medsebojno priznavanje kvalifi
kacij, izmenjava študentov in vi
sokošolskih učiteljev, očitno ve
ljajo tako zgolj za mednarodno 
okolje. Sodelovanje znotraj na
še države je »nezaželeno«. Izje
me so posamezne fakultete, ki 
razmišljajo širše in povedo gla
sno, da s sodelovanjem pridobi
mo vsi.

V regiji manjka prava politič
na zavzetost za naše projekte

Imenovani projektni skupini 
sta opravili svoje delo in pripra
vili elaborata za ustanovitev vi
sokošolskih zavodov Visoke šo
le za tehnologije in sisteme in 
Visoke šole za pravo. Dvakrat 
sta bila oddana v presojo Svetu 
za visoko šolstvo v letu 2003,

dvakrat v letu 2004. Zavedali 
smo se, da sta za pridobitev po
zitivne ocene pomembni tako 
strokovna kot politična presoja, 
zato smo o tem, da sta elabora
ta oddana v presojo, obvestili žu
pana Mestne občine Novo me
sto, naše poslance in Projektni 
svet za razvoj univerze, v priča
kovanju, da bi po svojih močeh 
prispevali k oblikovanju mnenja, 
da naša regija rabi visokošolske 
zavode.

V juniju leta 2004 je bil spre
jet nov Zakon o visokem šols
tvu, ki je delo projektnih skupin 
vrnil na izhodiščno pozicijo. 
Elaborate je bilo treba pripraviti 
skladno z novo zakonodajo in 
novimi Merili za akreditacijo no
vih visokošolskih zavodov in 
programov (objavljeno decem
bra 2004), ki pa pred nas po
stavljajo še ostrejše pogoje za us
tanovitev novih zavodov. Pred
lagatelj mora že ob oddaji vloge 
za ustanovitev visokošolskega 
zavoda na Svet za visoko šols
tvo zagotavljati vse pogoje za 
njegovo delovanje: prostorske 
(vključno z opremljenimi labo
ratoriji), kadrovske in finančne. 
Za pripravo elaborata pod novi
mi pogoji smo rabili pol leta in 
junija 2005 ponovno oddali vlo
go v presojo. Svet za visoko šols
tvo je imenoval tri eksperte za 
oceno vloge, vendar je zaradi 
pritiskov Strojne fakultete Ljub
ljana eden od ocenjevalcev od
stopil. Na njihovo oceno še ča
kamo.

Razprtije v regiji nam ne bo
do v pomoč

Mestna občina je poleg gos
podarskih subjektov soustanovi
telj Visokošolskega središča. Za 
njegovo delovanje je v povpreč
ju namenila po 6.000.000 tolar
jev letno, kar predstavlja približ
no tretjino vseh sredstev. Ostali 
ustanovitelji so prispevali ostali 
dve tretjini in kadrovski poten
cial za delo projektnih skupin pri 
razvoju obeh novih visokošol
skih zavodov, zagotavljajo pa tu
di kadre in pogoje za izvedbo 
praktičnega strokovnega uspo
sabljanja in raziskovalne dejav
nosti.

Zaradi skromnih sredstev 
ima Visokošolsko središče red
no zaposleno le eno osebo, ki 
koordinira in vodi delo projekt
nih skupin, pripravo mednarod
nih posvetov ter sodeluje z Vi
soko šolo za upravljanje in po
slovanje pri realizaciji skupnih 
projektov. Čeprav nam občina 
očita, da smo počasni pri reali
zaciji naših ciljev, lahko povemo, 
da druge inštitucije Sloveniji, ki 
so ustanovljene z enakimi cilji, 
niso prav nič uspešnejše. Smo 
edina regija, ki ima v okviru Vi
sokošolskega središča že delu
joč en zavod. Torej smo celo v 
prednosti.
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V letu 2005 smo pridobili so
glasje sveta za visoko šolstvo za 
prenovljen bolonjski program - 
»Upravljanje in poslovanje«. To 
je velik uspeh. Pridobili smo li
stino Erasmus Univesity Char- 
ter, sodelovali pri podpisu bila- 
terarnih pogodb šole s tujimi in 
domačimi partnerji, sodelovali 
pri organizaciji mednarodnih 
obiskov in izmenjavi študentov.

Ustanovitev javnega zavoda 
Univerzitetno in raziskovalno 
središče Novo mesto z istimi na
logami, kot jih ima Visokošolsko 
središče, se nam zdi nesmisel
na. Menimo, da že ime »univer
zitetno središče« pomeni zava
janje javnosti. Ime univerza je 
zaščiteno in rezervirano za in
stitucijo, ki izpolnjuje z Zakonom 
o visokem šolstvu predpisane 
pogoje.

Za njeno ustanovitev mora
mo v regiji:
• zagotoviti prostorske pogo

je - zgraditi univerziteni kam
pus;

• zagotoviti kadrovske pogo
je (dovolj visokošolskih uči
teljev, strokovnih sodelavcev 
in raziskovalcev);

• ustanoviti več visokošolskih 
zavodov (visokih šol, fakul
tet);

• razviti študijske programe na 
vseh treh stopnjah (dodi
plomski, magistrski in dok
torski);

• ustanoviti raziskovalne insti
tucije,

• imeti vsaj 4000 študentov 
(glede na Uredbo 28).
Okvir gospodarskih in social

nih reform (točneje Uredba 28, 
ki govori o reformi visokega šols
tva), predvideva intenzivnejši 
razvoj visokega šolstva v regijah. 
Načrtuje nastanek študijskih sre
dišč in 5 do 8 univerz, pri čemer 
naj bi bila polovica privatnih.

Kaj pričakujemo od Mestne ob
čine Novo mesto

Od mestne občine kot po
membna soustanovitejice priča
kujemo, da bi:
L aktivno sodelovala pri zago

tavljanju pogojev za razvoj 
visokega šolstva: materialnih, 
prostorskih, kadrovskih;

2. skupaj z Visokošolskim sre
diščem, Regionalno razvoj
no agencijo, predstavniki 
gospodarstva in drugimi iz
delala Strategijo razvoja vi
sokega šolstva v regiji;

3. prevzela skrb za pripravo in 
izvedbo projekta Univerzite
ni kampus;

4. izdelala strategijo, kako v re
gijo pripeljati potrebne stro
kovne kadre, jim zagotoviti 
stanovanja, sofinancirati 
doktorski študij itd.

5. nastopila kot resen in zain
teresiran sogovornik, ki prev
zema skrb za razvoj kadrov, 
dvig izobrazbene strukture in 
za večjo dostopnost do vi
sokošolskega izobraževanja 
v našem okolju nasproti Mi
nistrstva za visoko šolstvo, 
Ministrstva za regionalni raz
voj in drugih pristojnih mini
strstev;

6. se dogovorila o sodelovanju 
pri uresničevanju strategije 
razvoja visokega šolstva v re
giji z ostalimi občnami regi
je;

7. aktivno sodelovala pri akti
viranju dejavnikov, ki bi pris
pevali k hitrejšemu in resnej
šemu obravnavanju naših 
predloženih elaboratov usta
navljanja visokih šol in viso
košolskih programov na mi
nistrstvu;

8. aktivno sodelovala pri do
godkih, ki pomenijo promo
cijo za razvoj visokega šols
tva v regiji (npr. mednarodni 
obiski, znanstveni simpoziji, 
okrogle mize, posvetovanja).

Če bomo v regiji strnili sile 
in res aktivno sodelovali pri za
gotavljanju pogojev za ustano
vitev univerze, bomo pogoje iz
polni do leta 2015.
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